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slovo starostky

Krásné a pokojné Vánoce!
Svátky klidu, lásky a rodinné pohody klepou na dveře. Než sta-

číte prolistovat toto vydání Mikroregionu, už budete prostírat štědro-
večerní stůl a rozdávat svým blízkým radost. Letošní advent bude 
opravdu zvláštní a výjimečný. Nebýt vyhlášených bezpečnostních 
opatření a nouzového stavu z důvodu pandemie COVID-19, zvala 
bych vás nyní na všechny naše krásné adventní koncerty, předvá-
noční výstavy a jarmarky, které bývají prosycené vůní vanilky, sko-
řice a badyánu z vánočního cukroví, nezbytného svařáku a lahodného punče. Letos se ale 
bez všech těchto adventních akcí, kterými se tradičně plní naše náměstí, kostel nebo sál 
kulturního centra, musíme obejít. Ale i přesto jsme rozsvítili náš vánoční strom, vyzdobili měs-
to a očekáváme nádherné svátky. Ty budeme trávit se svými dětmi, rodinami a nám milými 
lidmi. V těchto dnech už určitě v plné parádě zdobí prostor u vánočního stromu vyřezávaný 
betlém. Věřím, že hlavně děti potěší tato nová atrakce a vytvoří nový kolorit letošních frý-
dlantských Vánoc. Pevně doufám v částečné rozvolnění všech omezení, abychom se mohli 
v klidu připravit na ty nejkrásnější svátky v roce. Budou trochu jiné, jistě výjimečné, ale věřím, 
že si je připravíme a užijeme dle našich představ. O to víc se všichni budeme těšit na ty 
„pocovidové“ dny, kdy se budeme moci zase volně bez omezení scházet, užívat běžných 
činností a vážit si toho normálního obyčejného života, na který se již všichni těšíme…

I když nebezpečný virus paralyzoval život nás všech, stavební aktivity ve Frýdlantě nad 
Ostravicí se nezastavily. Byla dokončena oprava kapličky sv. Antonína Paduánského na On-
dřejníku a předána stavba naučné stezky Vyhlídka. Tu jistě využijí hlavně rodiče s dětmi, 
neboť jsou zde nejen herní, ale i edukativní prvky. Pokud jste „o Dušičkách“ zavítali na náš 
frýdlantský hřbitov, jistě jste zaregistrovali dokončující práce na rekonstrukci chodníků. Dále 
pokračuje výstavba Brány Beskyd a pomalu se pro tento rok blíží k závěru práce při realizaci 
dopravního terminálu. Tam každým dnem také očekáváme zahájení výsadby stromů a keřů, 
ale s dalšími pracemi na ulici Poštovní se pak počítá až na jaře příštího roku. Kromě toho 
všeho probíhají projekční přípravy. Poděkování zaslouží všichni, a to zaměstnanci stavebních 
firem i pracovníci města, kteří nad stavbami dohlížejí.

A přání na závěr? Blíží se svátky. Oddechněme si, zastavme se a nechme se okouzlit 
vánoční atmosférou bez ohledu na to, v jaké formě ji nalezneme. Nezapomínejme na své 
bližní a na potřebné, kteří jsou kolem nás. Podělme se s nimi o svou radost a třeba i vlídná 
milá slova, kterými je můžete potěšit. Užívejme si vánoční pohody a pokoje!

Přeji vám všem krásný, ale hlavně ve zdraví a klidu prožitý advent!
 S úctou Helena Pešatová, starostka města
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MIKROREGION – Počínaje prosincovým 
vydáním zpravodaje Mikroregion Frýdlantsko-
-Beskydy vám budeme v následujících měsí-
cích pravidelně prezentovat držitele značky 
BESKYDY originální produkt®. V dnešním 
čísle vám představíme Mýdlárnu Kouzelnou 
Hájovnu. 

První mýdla a šampony se začaly vyrábět 
v Mýdlárně Kouzelná hájovna pod Lysou ho-
rou zkraje roku 2016.  Mnohem dříve se ma-

jitelka mýdlárny nechala unést tajem mýdlář-
ského řemesla, získala potřebné dovednosti 
a praxi a začala vyrábět produkty ze svých 
originálních receptur, při jejichž navrhová-
ní využívá dlouholetých zkušeností z praxe 
v dermatovenerologické ambulanci. Její vý-
robky jsou charakteristické svým přírodním 
složením, vysokou kvalitou vstupních surovin 
a jsou velice šetrné k pokožce těla i k přírod-
nímu prostředí.  Každý jednotlivý výrobek je 

výsledkem ruční práce majitelky. Původní sor-
timent přírodních mýdel a šamponů postupně 
rozšířila o řadu krémových deodorantů a svící 
z přírodních olejů a vosků.

V září 2016 splnila podmínky certifikace 
a stala se držitelem značky Beskydy originální 
produkt. Majitelka je ráda, že její výrobky mo-
hou být pod patronátem této značky, která je 
zárukou kvality výrobků a ochrany přírodního 
prostředí pří výrobě.

Regionální značka v Beskydech – I.

Co znamená značka BESKYDY originální produkt®?
Značka Beskydy originální produkt znamená, že výrobky prošly procesem certifikace, který zákazníkovi garantuje jejich skutečný původ 
z Beskyd. Místní původ však není jedinou podmínkou pro udělení značky. Značené výrobky musí přispívat k dobrému jménu regionu, proto 
musí být také:
• mimořádně kvalitní
• šetrné k životnímu prostředí
• jedinečné ve vztahu k území – vyrobené tradiční technologií, ručně nebo z místních surovin.
Cílem značení regionálních produktů je zviditelnit region a pomoci zdejším výrobcům.
Regionální značka se uděluje výrobkům spotřebního charakteru, přírodním, zemědělským produktům, 
uměleckým dílům, ubytovacím a stravovacím službám a zážitkovým aktivitám, které splňují certifikační kritéria.
Více informací vám poskytne Zuzana Pavlisková (pavliskova@masfb.cz) z kanceláře MAS Frýdlantsko-Beskydy z.s.

Příjemné prožití vánočních 
svátků, hodně štěstí, zdraví 

a rodinné pohody
v novém roce 2021

přejí

David Pavliska

místostarosta města

Frýdlantu nad Ostravicí

Helena Pešatová

starostka města

Frýdlantu nad Ostravicí

FRÝDLANT – Dlouho připravovaný pro-
jekt relaxační oddychové zóny Brány Bes-
kyd získává konkrétní podobu. Na místě 
bývalé dřevovýroby od léta vyrostla hrubá 
stavba polyfunkční budovy, která prozrazuje 
budoucí tvar a možnosti využití. 

Objekt má poskytnout zázemí pro ná-
vštěvníky relaxační zóny a rozšířit vyžití 
celého plánovaného areálu. V přízemí se 
počítá s kavárnou a v druhém nadzemním 
podlaží s nebytovými prostory určený-
mi k podnikání. Nově tak přímo uprostřed 
města mohou vzniknout kanceláře, ordi-
nace lékařů nebo jiné potřebné služby. 
Dne 18. 10. 2020 město zveřejnilo záměr 
pronájmu obou částí polyfunkčního domu 

a do 1. 2. 2021, 13.00 hodin čeká na zasla-
né nabídky. Podmínky pro podání nabídek 
jsou nastaveny tak, aby byly dosažitelné 
pro co největší okruh případných zájem-
ců, přesto si město vyhradilo možnost ne-
vybrat žádného zájemce nebo se odchýlit 
od uvedených podmínek, s ohledem na co 
možná nejlepší budoucí využití daného 
objektu. Pronájmy jsou možné nejpozdě-
ji od 1. 1. 2022, nájemní smlouvy budou 
uzavřeny na dobu neurčitou. Pro zájemce 
o pronájem kavárny město připravuje se-
tkání s možností konzultace budoucího vy-
užití v termínu 14. 12. 2020 a 13. 1. 2021 
od 9.00 v zasedací místnosti MěÚ č. p. 139. 

 (Více uvnitř čísla)

Projekt Brána Beskyd

Kniha o historii Janovic 
Dne 13. listopadu v Janovicích pokřtili první knihu kompletně zachycující his-

torii obce Janovice od období před více než 570 lety až do dnešních dob. Pojed-
nává částečně i o historii celého zdejšího regionu, takže si může najít širší okruh 
čtenářů.  Více informací uvnitř čísla.
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V průběhu měsíců září a října proběhla opra-
va kamenné kaple sv. Antonína Paduánského 
na Ondřejníku, která neodmyslitelně patří 
do koloritu našeho města. Tu nechali vybudo-
vat paralelně s výstavbou tehdy moderního 
třípatrového penzionu Solárka, který vyhořel 
v roce 2002, jeho majitelé manželé Filoména 
a Otakar Látalovi z Moravské Ostravy. Kaple 
je zasvěcená sv. Antonínu Paduánskému a sv. 
Kryštofu. Autorem plánu kapličky z roku 1932 
byl zkušený akademický architekt a stavitel 
Walter Pohl z Frýdku.

Úřední kolaudace stavby proběhla dne 29. 
července 1933. Její posvěcení vykonal v neděli 
6. srpna téhož roku frýdlantský farář Josef Ha-
náček, který zde pronesl kázání o sv. Kryštofu, 
patronu poutníků a řidičů. Při mši asistovali 
frýdlantský kooperátor Hugo Schneider a bo-
hoslovec Arnošt Mališ. Slavnosti se zúčastnilo 
okolo tisíce lidí a zakončila ji lidová veselice. Až 
do roku 1938 zde frýdlantský farář každoroč-
ně sloužil poutní mši ke cti sv. Antonína. Pouť, 
která se zde měla uskutečnit 18. června 1939, 
byla nacistickými úřady přísně zapovězena.

Kapličku získalo Město Frýdlant nad Os-
travicí do svého majetku na základě darovací 
smlouvy s příkazem v roce 2019 od společ-
nosti Ondřejník – Solárka s.r.o. s tím, že se 
do dvou let provede její oprava. Na tu město 
získalo dotaci z projektu „Za kulturou přes hra-
nice“ a mohlo se přistoupit k samotné realizaci, 
kterou prováděla společnost R.E.V.I.S. s.r.o. 
Zajímavostí a určitě příjemnou zprávou je fakt, 
že se na opravě podíleli převážně frýdlantští ře-
meslníci. Opravou prošly krovy střechy včetně 
výměny střešní krytiny. Ta byla několik let ple-
chová, ale podle dobových fotografií původně 
z dřevěného šindele. Zvonička je zhotovena 
z mědi a poměděné jsou také všechny kří-
že umístěné na špici střechy. Zvon, který byl 
ve zvoničce zaseklý a neplnil svou funkci, byl 
kompletně vyčištěn a zprovozněn. V současné 
době je tedy možné jej při bohoslužbách využít.

Dále kapličku čekala oprava obvodového 
zdiva, kompletní zaspárování a ošetření vo-
děodolným nástřikem. Zcela nová je kova-
ná brána, opravený je také vstup do kaple 
a zdivo v interiéru. Právě při jeho čištění se 
narazilo na původně probarvený nátěr, který 
se skrýval pod bílou vápennou malbou a byl 
také obnoven.

Kaplička na Ondřejníku je příjemným cílem 
pro turisty, velmi známým a dominantním 
prvkem této hory, s panoramatem Frýdlantu. 
Objevuje se na celé řadě fotografií z Frýdlan-
tu nad Ostravicí a je to vlastně jeden z nej-
blíže dostupných turistických míst z centra 

KAVÁRNA
Záměrem je pronajmout prostor určený 

k provozování hostinské činnosti – kavárny. 
Nebytové prostory se nacházejí v přízemí 
polyfunkčního domu se samostatným služeb-
ním vstupem z ul. J. Trčky ve Frýdlantě nad 
Ostravicí. Celková výměra prostor činí 248,23 
m2 bez venkovní jihozápadní terasy, která 
má výměru 135,42 m2. Prostory se skládají 
z provozovny o výměře 149,32 m2 a dalších 
potřebných místností – sklady, WC, úklidová 
místnost, šatna apod. Kavárna je koncipo-
vána pro max. 60 návštěvníků ve vnitřních 
prostorách. Fasáda je z jižní a západní strany 
prosklená. Na objekt navazuje z jihozápadu 
pergola s venkovní terasou, která může slou-
žit zároveň jako venkovní pódium pro přilehlý 
amfiteátr. Na venkovní terasu navazují zpev-
něné plochy a vodní dílo s LED osvětlením 
z jihozápadní strany. Kavárna bude zčás-
ti vybavena elektrospotřebiči, které budou 
v průběhu výstavby specifikovány. Součástí 
vybavení nejsou stoly s židlemi a provozní 
vybavení kavárny. Kavárna je klimatizovaná. 
Objekt je napojen na dálkové podlahové vy-
tápění. Ohřev TUV je řešen elektrickými zá-
sobníky vody.

Nájemce se ve smluvním vztahu zaváže 
ke spolupráci s příspěvkovou organizací měs-
ta – Kulturním centrem Frýdlant nad Ostravicí, 
která může využívat terasu a přilehlé prosto-
ry pro své kulturní akce. Specifikum podané 
nabídky je podmínka, že musí obsahovat také 
podnikatelský záměr v rozsahu dvou stran 
A4, ve kterém zájemce uvede své podrobné 
představy o provozování předmětu nájmu, do-
savadní zkušenosti, návrh stylu kavárny, za-
pojení se do kulturního života ve městě v sou-
vislosti s danou lokalitou, tj. možného využití 
venkovního amfiteátru, hřiště pro děti s různý-
mi hracími prvky, fitness prvky, parkourovým 
sportovištěm apod.

PROSTORY K PODNIKÁNÍ
Prostory jsou vhodné k využití občanské 

vybavenosti a služeb, které žádným způso-
bem neovlivní život okolního obytného pro-
středí např. zvýšenou hladinou hluku, prachu 
a zvýšenými nároky na nákladní dopravu 
(kanceláře, ordinace, drobné služby a pro-
vozovny). Prostory se nacházejí v druhém 
podlaží polyfunkčního domu se samostatným 
vstupem. Celková výměra prostor činí 231,39 
m2 včetně dvou teras a zaujímá celé II. nad-
zemní podlaží. K prostorům náleží v přízemí 
dva samostatné sklepní boxy přístupné z pro-
stor schodiště. Prostory tvoří čtyři samostatné 
provozovny/kanceláře o velikostech 21,69 
m2, 23,79 m2, 15,02 m2, 19,81 m2, prostory 
vymezené sádrokartonovými příčkami můžou 
být předmětem úprav vybraného zájemce. Zá-

zemí tvoří kuchyňka 5,99 m2, sociální zařízení 
15,27 m2, terasy 32 m2 a 28 m2, chodba 27,9 
m2, schodiště 30,32 m2 a 2 sklepní boxy v I. 
NP o výměrách 5,62 m2 a 5,98 m2. Objekt 
je napojen na dálkové vytápění, ohřev TUV je 
řešen elektrickým zásobníkem vody.

Záměr byl zveřejněn podle § 39 odst. 1 zá-
kona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zříze-
ní), ve znění pozdějších předpisů, Obsah na-
bídky, místo a čas podání nabídky, lhůty a další 

pravidla podání nabídky je součástí informace 
zveřejněné na úřední desce a na webu města. 
Případné další informace k výše uvedenému 
lze dohodnout nejlépe v úřední dny, tj. pondělí 
a středa od 9.00 do 11.00 hodin a od 13.00 
do 16.00 hodin na Městském úřadě ve Frý-
dlantě nad Ostravicí, odbor majetku a inves-
tic, Náměstí č.p. 9, kancelář č. 31, případně 
na tel. č.: 558 604 161 u paní Kociánové, nebo 
na tel. č.: 558 604 107 u paní Hrtoňové.
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WCŽ inv.
5,5 m2

WCM inv.
4,4 m2

kavárna / 58 osob
164,4 m2

přípravna
14,9 m2

sklad
13,1 m2

zádveří
10,4 m2

ÚKLID
2,3 m2

šatna personál
9,5 m2

wc
1,6 m2

WCM
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WCŽ
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WCŽ inv.
6,1 m2

sklad
19,1 m2

tech. místnost
19,3 m2

kóje č.2
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4,5 m2
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PŮDORYS KAVÁRNY

PŮDORYS PROSTORU PRO PODNIKÁNÍ

Úřední hodiny o svátcích 2020
21. a 22. 12. úřední dny
23. 12. neúřední den
31. 12. úřad uzavřen

Konkrétní úřední hodiny jsou zveřejňová-
ny na webových stránkách města a jsou 
odvislé od vyhlášené aktuální situace 
v souvislosti s COVID-19. 

Listopad. Měsíc, který se po rozžatých svíč-
kách dušičkového začátku zahaluje do již té-
měř zimní tmy. Dlouhé noci střídají krátké dny, 
letos jich naštěstí bylo ještě pár prosvětlených 
slábnoucími paprsky podzimního sluníčka. 

I přes nouzový stav a nemožnosti žít život, 
na jaký jsme byli zvyklí, jsme si takovýchto dnů 
obzvlášť považovali. Každá chvíle, kdy jsme 
mohli vyrazit ven, do přírody, přinášela lidem 
radost a tolik potřebné uvolnění. Všem, ale 
nejvíce to asi potřebovaly děti, které zůstaly 
od 14. října uvězněné díky opětovně naříze-
né distanční výuce doma u počítačů. Podruhé 
došlo k omezení sociálních kontaktů, rodičům 
i pedagogům nastaly krušné chvíle, jak tuhle 
situaci zvládnout a zajistit. Ocitli jsme se tro-
chu v jiné situaci než na jaře, kdy jsme si toto 
prožili poprvé. Byli jsme sice již více připrave-
ni, ale rozjezd nebyl snadný. Přes počáteční 
problémy jsme se ale překlenuli a na počátku 
listopadu se již obrazně řečeno proháněly škol-
ní vlaky v dobře zajetých kolejích. Všechny ale 
netrpělivě očekávaly dojezd do cílové stanice, 
kterou nebylo nic jiného než ukončení distanční 
výuky a návrat do lavic. 

Jako první „dojeli“ do cíle naši nejmenší, žáci 
1. a 2. tříd se do školy vrátili ve středu 18. lis-
topadu. Za přísných hygienických podmínek je 
zde uvítaly jejich třídní paní učitelky s velikým 
úsměvem schovaným za nezbytnou rouškou. 
Když se člověk usmívá, září mu oči, a ty tento 
den zářily všem. Není se co divit. Výuka nej-
menších dětí takzvaně online je dobrodružství 
hodné opravdových hrdinů. Těmi se v její době 
staly nejen naše elementaristky, ale rovněž ro-
diče či prarodiče kluků a holek, kteří s ní obě-
tavě pomáhali. První slabiky, slova, písmena. 

Tohle se přece musí ukázat osobně, a ne přes 
počítač. Podržet ruku pomoci napsat správný 
tvar, několikrát svázaně vyslovit obě hlásky, 
aby z nich vylezla slabika a poté slovo. Tím 
prvním bývá MÁMA. A pokračují další. Je moc 
dobře, že tihle prvňáčci uslyší jak na to, opět 
tam, kde to slyšet mají, ve školní lavici. Je dob-
ře, že jsou opět spolu, vzájemně si pomáhají 
a učí se jeden od druhého. Tahle výuka je pro 
nás prioritou, a tak věřme, že již bude pokračo-
vat tak, jak má. 

Rozjetý distanční vlak však nevezl jen prv-
ňáky a druháky. Co ti ostatní? Kdy oni budou 
moci opět prezenčně získávat nové informace 
a normálně se učit? Na odpověď na tuhle otáz-
ku všichni netrpělivě čekali a v pátek 20. listo-
padu jsme se dočkali. V pondělí 30. listopadu 
2020 by se měl vrátit celý 1. stupeň a deváťáci. 
Žáky 6.–8. tříd čeká učení v turnusech. Věřme 
tedy, že se do té doby nezmění situace a vše 
proběhne tak, jak je naplánováno. Vzdělávání 
v lavicích totiž nic nenahradí, o tom není třeba 
vůbec polemizovat. 

Přejme si tedy, aby prosinec, který je před 
námi, a s ním i doba adventu, kterou letos pro-
žijeme bez mnohých akcí a projektů, na které 
jsme byli zvyklí, přinese tolik potřebné zklidně-
ní a radost z možnosti zasednout společně se 
svými spolužáky a učiteli tam, kde mladí lidé 
patří, do školních lavic. 

Děkujeme všem zúčastněným za trpělivost, 
obětavost a nasazení během distanční výuky. 
Na závěr si dovolujeme popřát žákům, rodičům 
a příbuzným, pedagogům, správním zaměst-
nancům i ostatním příznivcům naší školy klid-
né a pohodové prožití nastávajících vánočních 
svátků hlavně ve zdraví a vzájemné lásce.  (lg)

Kaplička na Ondřejníku prošla významnou opravou

Brána Beskyd – nabídka pronájmu budoucí kavárny a nebytových prostor

Nová frýdlantská Lesní stezka vylákala za pěkného počasí učit se ven malé druháky z Tégeemky. 
V hygienických nařízeních současné výuky jsou předepsány vycházky, tak proč ne? 

Tégeemka zpátky v lavicích

Malí prvňáčci ze ZŠ TGM zpátky tam, kde je to přirozené, ve školní lavici!

města. Jsme velmi rádi, že má kaplička nový 
„kabát“ a že může být nadále příjemným cí-
lem pro turisty. 
 (Text a foto: Petra Filipová, Petr Maršálek)
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Přehled bohoslužeb 
v prosinci 2020 

Lysá hora z úbočí Smrku…  Foto: Petr Lukeš ml.

Změna pracovní doby na OÚ 
Staré Hamry o vánočních svátcích

Středa 23. 12. 2020 ZAVŘENO
Středa 30. 12. 2020 do 12.00 hodin

Čtvrtek 31. 12. 2020 ZAVŘENO
Ostatní dny zůstávají nezměněny.

My tři králové jdeme k vám, štěstí, zdraví 
vinšujem vám… Tato známá melodie rozezní-
vá na začátku ledna domácnosti mnoha z nás. 
A to díky Tříkrálové sbírce, největší sbírkové akci 
v České republice. A co je vlastně její podsta-
tou? Na to odpověděl ředitel Charity Frýdek-
-Místek Martin Hořínek: „Tříkrálová sbírka je 
vyjádřením lidské vzájemnosti a pospolitosti, 
kterou jsme schopni jako lidé vytvářet. Sbírka 
je synonymem pomoci potřebným a vzájemné 
solidarity jak v časech dobrých, tak i v těch ne 
úplně veselých. Všechny tyto dobré vlastnosti 
máme podle mého názoru v sobě, což se uka-
zuje nejen na této sbírce, ale i nyní v ‚časech 
koronavirových‘. Stejně tak symbolizuje Tříkrá-
lová sbírka vytváření společenství, potkávání se. 
I když setkávání bude v příštím roce asi trochu 
jiné než doposud.“

Tříkrálovou sbírku na Frýdecko-Místecku or-
ganizuje Charita Frýdek-Místek ve spolupráci 
s obcemi, farnostmi a různými mládežnickými 
organizacemi. Díky vaší štědrosti a obětavé prá-
ci se vybralo ve vaší obci 14 248 korun.

Sbírka na začátku roku 2021 bude kvůli 
současné situaci spojené s šířením koronaviru 
a vládními omezeními jiná. Odlišnosti přiblížil 
ředitel Charity Frýdek-Místek: „Kvůli koronaviro-
vým opatřením bude sbírka v mnohém odlišná. 
I když pracujeme s různými variantami a scéná-
ři, nikdo nemůže přesně říci, zda bude možné 
a jak bude vypadat koledování Tříkrálové sbírky 
v roce 2021. Koledování, roznášení Tříkrálové-
ho požehnání dům od domu spojené s vybírá-
ním příspěvků na podporu charitního díla a po-
moc potřebným – to je základ Tříkrálové sbírky. 
I v roce 2021 tato největší sbírková akce v re-
publice proběhne, dozná však změn. Koledová-
ní v příštím roce bude probíhat až do 24. ledna, 
tedy o dva týdny déle. Máme připraveny alter-
nativní možnosti pro koledování, Tříkrálové po-

noví občánci

Dne 29. 10. 2020 se rodičům Lucii Kinclové 
a Karlu Červenkovi narodil syn Matěj. 

Rodičům srdečně blahopřejeme a malému 
Matějovi přejeme v životě jen to nejlepší!

6. 12. 2020 
2. neděle adventní, sv. Mikuláš: 

Ostravice 8.00, Bílá 10.30, 
8. 12. 2020

Slavnost Panny Marie počaté 
bez poskvrny prvotního hříchu: 

Ostravice 16.00, doporučený svátek
13. 12. 2020 

3. neděle adventní: 
Ostravice 8.00, Bílá 10.30 

20. 12. 2020
4. neděle adventní:

Ostravice 8.00, Bílá 10.30 
24. 12. 2020 
Štědrý den: 

Bílá 16.30, Ostravice 21.00 
25. 12. 2020 

Slavnost Narození Páně: 
Ostravice 8.00, Bílá 10.30, zasvěcený svátek 

26. 12. 2020 
Svátek sv. Štěpána, prvomučedníka: 

Ostravice 08.00 
27. 12. 2020 

Svátek sv. Rodiny, sv. Jan, 
apoštola evangelista: 

Ostravice 08.00, Bílá 10.30 
31. 12. 2020 
Sv. Silvester: 

Ostravice 16.00, Poděkování 
a prosba o Boží pomoc do nového roku

1. 1. 2021 
Slavnost Matky Boží, Panny Marie-Nový rok:
Ostravice 8.00, Bílá 10.30, zasvěcený svátek

Tříkrálová sbírka 2021

Přejete si podpořit Tříkrálovou sbírku 
a pomoci potřebným ve vašem regionu?
Může tak učinit ve své mobilní bankovní 

aplikaci pomocí QR kódu nebo příspěvkem 
na sbírkový účet 66008822/0800 

VS:77708004.

žehnání, možnosti přispět, pokud nebudou moci 
koledníci vyjít v rozsahu, na jaký jsme zvyklí. Ač 
jsme to nepředpokládali, velká část sbírky se 
díky restriktivním opatřením přesune do on-line 
prostoru. Budoucnost je zatím tak trochu zaha-
lena mlhou, proto doporučujeme sledovat naše 
webové stránky nebo sociální sítě, kde budou 
zveřejňovány aktuální informace.“

Při využívání výtěžku sbírky se řídíme předem 
danými pravidly tak, aby byla maximalizována 
její transparentnost. Každá Charita například 
sepisuje tzv. záměry, tedy dokumenty, ve kte-
rých vysvětluje, jak chce získané peníze použít. 
„Využití plánujeme obdobné jako v loňských le-
tech. Mimo opravy a rekonstrukce v pobytových 
zařízeních vedoucích ke zvýšení kvality života 
klientů a podpory volnočasových a vzděláva-
cích aktivit pro děti a mládež, chceme koupit 
potřebný vůz pro Salvii – domácí zdravotní péči, 
která zajišťuje i mobilní hospicovou péči, a za-
jistit nové zoo-terapeutické aktivity pro klienty. 
Stejně tak vnímáme aktuální situaci a jeden 
z našich záměrů pamatuje na možnou realizaci 
protikovidových opatření v příštím roce, protože 
bezpečí našich klientů a pracovníků je pro nás 

velmi důležité téma. Veškeré záměry naleznete 
na našich webových stránkách,“ doplnil Martin 
Hořínek. 

Tříkrálová sbírka 2021 bude probíhat od 1. 
do 24. ledna. Přispívat můžete do tříkrálových 
pokladniček, pomocí QR kódu ve vaší bankovní 
aplikaci, příspěvkem na účet nebo pomocí dár-
covské DMS.

Více informací o sbírce najdete na webových 
stránkách Charity Frýdek-Místek nebo www.tri-
kralovasbirka.cz.

 Jana Opluštilová, koordinátor 
 Tříkrálové sbírky Charity Frýdek-Místek

V rámci situace v letošním roce se Morav-
skoslezský kraj rozhodl podpořit obyvatele 
Moravskoslezského kraje při změně jejich za-
městnání. Projekt Moje místo v MSK má za cíl 
pomoct lidem při změně v jejich profesním ži-
votě a zároveň najít řešení pro firmy, které své 
zaměstnance musí propustit nebo naopak mají 
zájem o nové pracovníky.

Projekt Moje místo v MSK je rozdělen na dvě 
stěžejní části, kdy první, tzv. profesní pora-
denství, je službou, kterou mohou bezplatně 
využít obyvatelé Moravskoslezského kraje pro 
získání kvalitní podpory při změně zaměstnání. 
Druhá část je určena pro firmy. Jedná se o pro-
dukt online aplikace pro firmy, tzv. matching, 
v jehož rozhraní mohou firmy sdílet nabídku, 
a nebo naopak poptávku po zaměstnancích.

Zaměstnanci, kteří jsou ohroženi ztrátou 
zaměstnání, uvažují o změně práce, či jsou již 
aktuálně nezaměstnaní, pak díky profesnímu 
poradenství budou mít možnost využít pora-

denských služeb online či osobně. Poraden-
ství je přizpůsobeno na míru klienta s širokou 
škálou služeb. Může se jednat například o ka-
riérové poradenství, pomoc při hledání a zpro-
středkování zaměstnání, přípravu na pracovní 
pohovor či konzultaci životopisu.

Cílem online aplikace pro firmy (Chytrý 
matching) je pak párování volných lidských 
kapacit firem a poptávky ze strany ostatních 
firem. Jednoduše řečeno, pokud jedna firma 
zaměstnance hledá a druhá nabízí, tato apli-
kace je jednoduše propojí na základě předem 
definovaných parametrů. Takto mohou firmy 
usnadnit zaměstnancům přechod do nového 
zaměstnání, a to již v průběhu výpovědní lhůty 
před registrací na úřadu práce.

Více informací naleznete na www.mspakt.cz 
nebo se obraťte na kancelář MAS Frýdlantsko-
-Beskydy (pavliskova@masf.cz).

MS PAKT přichází s pomocí při změně 
zaměstnání obyvatel Moravskoslezského kraje

Kam s odpadem ve starých hamrech

Příjemné prožití vánočních svátků
a v novém roce 2021

hodně zdraví, spokojenosti, 
osobních a pracovních úspěchů 

přejí všem občanům 
starostka, místostarosta, 

zastupitelé
a zaměstnanci 

obecního úřadu 
ve Starých Hamrech.

jubilea

V měsíci prosinci 2020 
oslaví své životní jubileum:

Paní ZDEŇKA VESELKOVÁ – 65 let 

Naší jubilantce k jejímu výročí 
srdečně blahopřejeme a do dalších let 

přejeme pevné zdraví!
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že foukal celkem studený vítr, přišla vhod malá 
svačinka a horký ovocný čaj od paní starosto-
vé. Jedno z nejkrásnějších míst s nádhernou 
vyhlídkou na celou obec bylo obohaceno o ma-
lebnou zvoničku. Tak se pojďte projít, udělat 
něco pro svoje zdraví, pokochat se krásným 
výhledem a také si zazvonit. Třeba by mohl 
zvonek pomoci splnit vaše tajná přání a snad 
splní i to, aby ten protivný kovid zmizel brzy 
z našeho života a Lhoťané mohli zase žít svým 
obvyklým sportovním, kulturním a společen-
ským životem.  J. H.

Lhotka

slovo starosty

Vážení spoluobčané,
není to tak dávno, kdy jsem psal příspěvek do lednového Mikroregionu. 

V tu dobu jsme měli celý rok před sebou, přáli jsme si, aby to byl i díky své-
mu zajímavému letopočtu rok úspěšný. Bohužel na jaře přišla pandemie 
koronaviru, se kterou se potýkáme doteď. Všichni si přejeme, aby už to 
bylo vše za námi a mohli jsme opět žít životem, na který jsme byli zvyklí. 

Rád bych ještě poděkoval těm, kteří se k této závažné situaci postavili zod-
povědně, šili roušky, nabízeli pomoc, dodržovali nařízení, pravidla a disciplínu. V těchto nelehkých 
dnech jsme si potvrdili, že si umíme vzájemně pomáhat, dokážeme se vzájemně respektovat a vážit 
si nabízené pomoci. Nyní se nacházíme v adventním čase, připravujeme se na vánoční svátky a v tuto 
dobu většinou hodnotíme uplynulý rok. Letos nebudu hodnotit kulturní, společenské a sportovní akce, 
které se až na výjimky z důvodu pandemie nemohly konat. Co se týká práce obecního zastupitel-
stva, podařilo se nám v letošním roce postavit na sportovišti nové dětské hřiště pro pohybové aktivity, 
na které jsme získali 70% dotaci z Ministerstva pro místní rozvoj z programu Podpory a rozvoje ven-
kova 2019+. Věříme a vypadá to, že hřiště, které slouží nejen dětem, ale všem věkovým kategoriím 
včetně seniorů, si našlo své příznivce zdravého pohybu na čerstvém vzduchu. Úspěšnou aktivitou 
bylo také získání dotace z Moravskoslezského kraje a zajištění vypracování Studie odkanalizování 
obce. Ze Státního fondu životního prostředí jsme získali částku 3 200 000 Kč na kotlíkové půjčky pro 
občany, kterou už několik majitelů starých neekologických kotlů využilo, kotle vyměnili, a tak budeme 
mít ve Lhotce tuto zimu zase o něco čistější ovzduší. Našli jsme také peníze na výměnu vchodových 
dveří v místní kapli, na projektovou dokumentaci na přístavbu kuchyně v mateřské škole, zapojili jsme 
se do programu Obálka pro život, podařilo se nám domluvit se společností T-mobile a zajistit instalaci 
mobilního zesilovače signálu v obci. Už počtvrté jsme podpořili organizátory letních táborů ve Lhotce 
a jsme rádi, že jsme pomohli rodičům ubrat starostí o děti během prázdnin. Poděkování patří především 
hlavní organizátorce tábora Kristýně Kotalové. Poslední velkou investicí byla výstavba chodníku kolem 
krajské komunikace směrem na sportoviště, na který jsme získali dotaci ze Státního fondu dopravní in-
frastruktury ve výši 1 900 000 Kč. V těchto dnech by měly probíhat finální práce na jeho výstavbě. Jed-
nou nečekanou akcí, která nám trošku zamíchala rozpočtem, bylo odkoupení bývalé budovy hostince 
Pod Ořechem do majetku obce. I když to byly nečekané výdaje, věříme, že to bylo dobré rozhodnutí 
obecního zastupitelstva, kdy nám tyto investované peníze nikdo nevezme a tento pozemek i budova je 
vzhledem ke svému umístění v centru obce vhodná pro další budoucí využití. Stejně jako minulé roky 
se nám podařilo udělat hodně práce obecními zaměstnanci pod vedením Martina Žídka, kteří průběžně 
opravovali místní komunikace, udržovali obecní majetek, prováděli drobné stavební práce a jako vždy 
stále dokola dotřiďovali odpady, odhozené na sběrných místech tříděného odpadu. Za to jim patří velké 
poděkování. Taktéž bych chtěl na závěr roku poděkovat za spolupráci vám občanům, zastupitelům, 
zaměstnancům obce a mateřské školy, spolkům a všem, kteří jste nám pomáhali při zvelebení a zvidi-
telnění Lhotky. Rád bych vás jako každoročně pozval na tradiční vánoční akce, jako je Vánoční koncert, 
zpívání koled nebo vánoční sportovní turnaje. Bohužel se letos bez toho musíme obejít, ale věřme, že si 
to příští rok vynahradíme. Užívejte si klidný adventní čas, tentokrát hlavně se svými blízkými a rodinou, 
a nezbývá mi než vám popřát klidné prožití blížících se vánočních svátků a do roku 2021 přeji hodně 
štěstí, osobních i pracovních úspěchů, splnění všech přání, hodně dobré nálady a především pevné 
zdraví.  Zdeněk Kubala, starosta

poděkování

jubilea

V měsíci prosinci oslaví svá významná 
životní jubilea a dali ke zveřejnění souhlas:

Richard Stachel – 84 let
Albín Závodný – 82 let
Anna Němcová – 70 let

Oslavencům přejeme všechno nejlepší, 
hodně dalších spokojeně prožitých let. 
Pevné zdraví, životní elán a pohodu.

krátce z obce

Kalendář na rok 2021
Obecní kalendář na rok 2021 si můžete za-
koupit v pondělí a ve středu během úředních 
hodin na obecním úřadě za cenu 20 Kč. 
Děkujeme všem, kteří přispěli do letošního 
vydání kalendáře svými fotografiemi.

Informace k vítání občánků
Informujeme, že plánované vítání čtyř no-
vých občánků se z důvodu pandemické situ-
ace přesouvá na příští rok, rodiče dětí budou 
o termínu včas informování pozvánkou.

Termíny svozu
Termíny svozu komunálního odpadu v pro-
sinci: pondělí 14. 12. a 28. 12.

Upozornění občanům
Upozorňujeme občany, že sběrné místo 
bioodpadu a velkoobjemového odpadu 
v budově bývalého kravína je od 1. 12. 
2020 uzavřené. V tuto dobu je možné otevřít 
po dohodě na obecním úřadě nebo p. Mar-
tinem Žídkem. V pravidelném provozu bude 
opět od března 2021. 

Příjemné prožití vánočních svátků, hodně štěstí, 
rodinné pohody a hlavně pevné zdraví v roce 2021 

přejí starosta, místostarosta, zastupitelé 
a zaměstnanci obecního úřadu ve Lhotce.

Děkujeme panu Tomáši Bartošovi 
za darování vánočních stromků, které nám 
připomínají vánoční čas u Mateřské školy 
a před obecním úřadem

Otevírací doba obecního úřadu 
v době vánočních svátků

Pondělí 21. 12. 8–11, 13–15 
Úterý 22. 12. zavřeno
Středa 23. 12. zavřeno

Pondělí 28. 12. 8–11, 13–15 
Úterý 29. 12. 8–11

Středa 30. 12. zavřeno
Čtvrtek 31. 12. zavřeno

Zatracený koronavirus! Když se ohlédneme 
za rokem 2020, tak plesy Svazu žen a Sokola, 
hasičů a seniorů jsme ještě stihli, ale pak už 
to jsou samé mínusy – Dětský den, Sochovy 
slavnosti, divadla, fotbaly, drakiáda, krmaš, 
cvičení ve školce, Fair trade snídaně, kon-
cert, světluškový průvod. Společenský život 
ve Lhotce, a vlastně v celé republice, ochrnul. 
Ještě že přes léto byla situace trochu volnější, 
a tak jsme se mohli scházet na Kuřínu k volej-
balu a tenisu. Ale s příchodem podzimu jsme 
byli uvrženi do domácího vězení. Ještě že jsme 
na vesnici a každý, kdo chce, tak si nějakou 
práci na zahradě nebo kolem domu najde. Pří-
rodu máme hned za plotem a vycházkám nic 
nebrání. Taky bylo na Ondřejníku v tomto ob-
dobí rušněji než jindy. Jaký komfort proti těm, 
co nemají žádného koníčka a jen 2+1 na síd-
lišti. Tak to musí být dost na palici, protože 
televize to s ne příliš povzbudivými zprávami 
a nekonečnými seriály o ničem (maximálně 
kdo s kým) také nezachrání.

Prosím vás! Ať se něco děje! A rozsvítila 
se jiskřička. Blíží se zima a bylo třeba usa-
dit na Hrbkové zvoničku. Starosta se obrátil 
s prosbou o pomoc, a tak se nás ve čtvrtek 19. 
listopadu sešlo na Hrbkové sedm chlapů a kůň 
norik jménem BURKO. Akce byla svolána na-
rychlo, když majitel BURKA Dalibor Šigut měl 
volno a nejel s koněm do lesa stahovat dříví. 
Protože traktor by na kopec nevyjel, nabízel se 
kůň jako jediné řešení. Dalibor přivezl železné 
sáně, na které zvoničku naložil a pak už to bylo 
na BURKOVI. Ten předvedl svou sílu a tré-
nink z lesa a bez vážnějších problémů vytáhl 
sáně na místo, kde už byla připravena jáma. 
Pak ještě jedna cesta pro pytle s betonovou 
směsí a vodou a už se mohla zvonička usadit 
a míchat směs. Za chvíli bylo hotovo, a proto-

Poslední říjnový pátek se mateřská škola pro-
měnila v doupě netopýrů, pavouků, kostlivců, ča-
rodějnic a nejrůznějších strašidel. Děti si celé do-
poledne užívaly v kostýmech. Od rána byly pro ně 
připraveny hry, soutěže, módní přehlídka všech 
strašidel, diskotéka, vydlabávání velké dýně 
a zdobení mandarinky a la halloweenské dýně.

Svět je plný barev a barevných odstí-
nů, zvlášť teď malíř Podzim zabarvil přírodu 
do krásných barev. Proto jsme se rozhodly 
zařadit do Třídního vzdělávacího programu BA-
REVNÉ DNY. Po všechny dny přicházely děti 
v oblečení laděném do dané barvy, kromě her, 
písní, pohádek, tvoření i strava z naší kuchyně 
nám ladila s barvou dne.

Žlutý den byl projasněn jak oděvy dětí, tak 
i tvořením noční oblohy – jmenovaly, co vše 
svítí, a nejen na obloze, konstruovaly ze žlutých 
stavebnic, ochutnaly citrón. Modrým dnem nás 
provázela životodárná tekutina voda. Děti pozo-
rovaly modrou barvu na glóbusu, zpěv písně Hol-
ka modrooká a zhlédly a převyprávěly pohádku 
Kapka vody. Hnědý den hry s vlašskými oříšky, 
vymalovaly koně Hnědáka, hřívu vytvořily pro-
vlékáním hnědých odstínu vlny do předražených 
dírek. V oranžový den zdolávaly překážkovou 
dráhu s pomerančem, vyrobily z papíru zrzatou 
veverku s huňatým 3D ocasem. Zelené barvě 
vládl Vodník. Nejprve předvedl kouzlo: jedna 
žlutá kapka barvy se potkala s druhou modrou 
kapkou a děti v němém úžasu pozorovaly a pak 
si také i samy vyzkoušely vznik zelené barvy. 
S říkadlem Sviť, měsíčku, sviť šily Vodníkovi 
boty (provlékaly nití dírky lemující obvod vodní-
kovy boty). Brčkem foukaly do zeleného roztoku 
podobnému bublifuku a vzniklé zelené bubliny 
nabíraly na papír. Po zaschnutí jejich kresba 
simulovala vodní hlubinu pro Vodníkovu botu. 
Sdělovaly své poznatky o vodníkovi, kterému je 
možno říkat také Hastrman. Hudebně pohybová 
hra Na Hastrmana měla tak veliký úspěch, že po-
kračovala i na vycházce u rybníka, kde děti mimo 

jiné hledaly i místo, které by se mu mohlo líbit. Ze-
lený den vystřídal šedý den s bajkou Lev a myš. 
Všechny děti měly zájem o role při její dramati-
zaci i o roli kočky a myšky v následné pohybové 
hře Na kočku a myš. Skvěle zvládly nácvik písně 
Není myš jako myš a zjistily, že myš je živý tvor, 
ale i věc neživá, součást počítače. Šedý den kon-
čil pracovní činností. Děti stříhaly z šedého papíru 
tělo, uši a dolepily detaily své kornoutkové šedé 
myšce, která ještě dnes zdobí interiér chodby 
MŠ. Černobílé Domino, prolézání černého pyt-
le, pohybová hra Na černý mrak, cvičení s papí-
rovými fábory černé a bílé barvy, kreslení černé 
vlny na bílém beránku špejlí namáčenou v černé 
tuši a v neposlední řadě hra Na designery. Bílým 
šatům a mikinám děti vytvářely černé vzory, čer-
ným bílé s použitím černých a bílých papírových 
tvarů zhotovených raznicemi. Tyto vzdělávací 
činnosti tvořily náplň černobílého dne. Červené 
pastelky před kreslením omalovánky děti seřa-
zovaly a pojmenovávaly odstíny od nejsvětlejší 
k nejtmavší i naopak, netušíc, že už v předškol-
ním věku stupňovaly přídavná jména. S nadše-
ním se pokoušely o kreativní tanec s lehounkým 
červeným šátečkem za zpěvu písně valčíkového 
rytmu Červený šátečku, kolem se toč. Kladnou 
odezvu měla hudebně pohybová hra Mám šá-
teček, mám. Do dramatizace pozměněné verze 
známé pohádky byly zapojeny všechny děti. 
Červená Karkulka v lese na paloučku potkala zví-
řátka (děti v čepičkách lesních zvířátek), zdržely 
ji svými písněmi a příběhy, Karkulce byla zima, 
zvířátka přinášela dřevo z lesa (postavila „hraň“ 
táboráku), křesala křemínky a rozdělala oheň 
(cykloblikačky). Karkulce už nebyla zima a ráda 
se vrátila zpátky domů k mamince. Zatažená 
obloha ve Lhotce, stažené žaluzie a píseň Čer-
vená se, line záře, zpívaná pedagogy kanónem, 
umocnila kouzelnost konečného okamžiku, který 
znásobil dětský prožitek z červeného dne. Tak 
školka ve Lhotce žila barvami. 

 L. Stonavská, M. Laníková 

Mobilní rozhlas
Zaregistrujte své telefonní číslo a mailo-

vou adresu v Mobilním rozhlase obce Lhotka 
na adrese https://obec-lhotka.mobilniroz-
hlas.cz/ a budete dostávat do e-mailu pravi-
delné informace z dění v obci. Krizové a nej-
důležitější informace dostanete sms zprávou 
i na staré mobilní telefony. 

Přihlásit se můžete taktéž přes mobilní 
aplikaci https://zlepsemecesko.cz/

Registraci, stažení aplikace i příjem 
veškerých zpráv máte ZDARMA.

Přijďte si zazvonit na zvoničku

Když po letošní březnové výroční členské 
schůzi Klubu seniorů přebírala nově zvolená 
členka výboru Lidmila Strakošová od kronikář-
ky Marty Tobolové její funkci, dostala kroniky 
tři. Již ty první dvě byly pěkně „tlusté“ a plné 
zajímavých záznamů. 

Klub seniorů – založen původně pod názvem 
Klub důchodců – rozvíjí svoji činnost teprve 
od roku 1994, ale za více než čtvrtstoletí je v kro-
nikách plno vzpomínek. Zatímco členské schů-
ze, smažení vaječiny, opékání buřtů, krmášová 
zábava i přátelský večírek se každoročně kona-
ly a konají na „domácí půdě“, na zájezdech se 
členové Klubu podívali do celé řady zajímavých 
měst a míst. Kromě těch blízkých beskydských, 
jako jsou Frenštát, Rožnov, Kopřivnice, Štram-
berk, a jim podobných, navštívili senioři zajímavá 
místa na Jablunkovsku, Olomoucku, nebo i Jese-
nicku. Obě kroniky jsou také plné fotografií, které 
uskutečněným akcím dodávají autentičnost. Ob-
jevují se tam ale i záznamy o členech, kteří se 
s klubem rozloučili na věky. Pro pečlivost, s jakou 
jsou kroniky vedeny, včetně úhledného písma, 
se nabízí úvaha, že záznamy v nich zapisovaly 
zejména ženy. A je tomu skutečně tak. První kro-
nikářkou od založení Klubu byla celých deset let 
Helena Závodná. Ještě déle – čtrnáct let – vedla 
kroniku její pokračovatelka Marta Tobolová. 

Asi proto, že prvním předsedou Klubu senio-
rů, a zároveň posledním ve lhoteckém Českém 
svazu zahrádkářů, byl Zdeněk Tomek, je i třetí 
kronika „zahrádkářů“ součástí historické doku-
mentace Klubu seniorů. Snad také proto, že 
většina zahrádkářů mezi seniory přešla. I v této 
kronice během dvaatřicetiletého trvání Svazu 
zahrádkářů od roku 1966 vedly záznamy o po-
časí, úrodě a všech akcích postupně opět ženy 
– Olga Brumovská a Irena Závodná. 

Zahrádkáři a senioři nejsou, a ani v historii 
Lhotky nebyli, zdaleka jedinými zájmovými spol-
ky. Právě z nejpodrobnější kroniky, sestavené 
další Lhoťankou Alžbětou Kožuchovou pod ná-
zvem „Historie Lhotky pod Ondřejníkem do roku 
2000“ se můžeme dočíst, že jich bylo daleko více. 
Kromě již zmíněných dvou organizací působila 
mimo jiné ve Lhotce od roku 1950 dvaačtyřicet 

let organizace Československého červeného kří-
že, stejně tak jako od roku 1945 do roku 1990 
mládežníci, sdružení postupně v SČM, ČSM 
a SSM. V kronice Alžběty Kožuchové je vzpome-
nuta i řada dalších. Jmenujme aspoň Myslivecký 
spolek, Spotřební družstvo jednota, Svazarm, 
Junák, DTJ, Kuratorium pro mládež, stejně jako 
dosud působící Klub žen, Sokol, folklorní soubor 
Pilky a Sbor dobrovolných hasičů, který úspěšně 
chrání i reprezentuje Lhotku již téměř sto let.

Činorodost byla v minulosti, stejně jako je 
i v současnosti, Lhoťanům vlastní. Spolky, sou-
bory, kluby i příznivci různých sportovních odvětví 
byly i letos, zejména při prázdninovém zvolněním 
hygienických opatření, okamžitě aktivní, ale dru-
há pandemická vlna na podzim opět veškerou 
činnost utlumila. Určitě to bude znát při rekapi-
tulaci činnosti nás všech v celém tom letošním 
„divném“ roce, stejně, jako v záznamech kronik. 
Některé každoroční akce tam letos nebudou. 
Můžeme jenom věřit, že i tato neradostná doba 
skončí, vše se zase „rozjede“ a i kronikářky a kro-
nikáři zájmových sdružení budou opět bílé strán-
ky kronik plnit dalšími záznamy.  Pavel Pasek

Co v kronikách letos nebude… Halloween a barevné dny ve lhotecké mateřské škole

Lhotečtí hasiči obdrželi od Moravskoslez-
ského kraje dotace na vybavení v rámci do-
tačního programu na podporu sboru dobrovol-
ných hasičů v roce 2020. 

Z poskytnutých prostředků bylo v letošním 
roce pořízeno vybavení 
pro mladé hasiče, kon-
krétně dětský sací koš, 
přilby a opasky. Zkrátka 
nepřišlo ani družstvo 
mužů a žen, kterým byla 
pořízena sada sportov-
ních hadic B+C a zá-
sahový oblek na TFA. 
Sbor uspěl v dotačním 
programu také loni, kdy 
bylo za získané finance 
pořízeno oblečení pro 
sportovní družstva, ča-
somíra, party stan a dět-
ská překážková sada. 

Touto cestou bychom chtěli Moravskoslezské-
mu kraji poděkovat za spolufinancování výše 
zmíněno vybavení (více informací o dotačním 
programu naleznete na webových stránkách 
sboru www.sdh-lhotka.cz).

Hasiči byli opět úspěšní s žádosti o dotaci
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Asi si říkáte, co je to ten Den stromů? A my 
vám odpovíme… Je to svátek, který oslavuje 
stromy prostřednictvím jejich společného sázení. 
V současné době se Den stromů slaví ve více jak 
40 zemích světa. Většinou na jaře nebo na pod-
zim, ale datum není celosvětově jednotné a liší 
se podle klimatických podmínek a doby vhodné 
k sázení stromů v jednotlivých zemích. V České 
republice připadá Den stromů na 20. října.

My v Mateřské škole Baška jsme se rozhod-
li oslavit tento Den stromů právě 20. října, a to 
společnou akcí nazvanou Poklady naší zahrady. 
Těmi poklady samozřejmě máme na mysli naše 
stromy na naší školkové zahradě. Původně měla 
být akce určena pro děti s rodiči, kdy děti mohly 
spolu s rodiči poznávat naše stromy – např. lípu, 
modřín, javor, smrk, borovici, platan, habr aj. 
Společně jsme měli zasadit za podpory ředitelky 
ZŠ Renáty Válkové a starostky obce Baška Ireny 
Babicové tři nové stromy do naší zahrady. 

Nakonec jsme však museli akci omezit pouze 
pro děti naší mateřské školy vzhledem k narůs-
tajícím opatřením a omezením Vlády ČR. Naše 
šikovné paní učitelky se ujaly role průvodce, ka-
ždá pečovala o skupinku dětí u jednoho stanovi-
ště. Každé stanoviště bylo vytvořeno u různých 
stromů. Celkem děti nakonec prošly pět stano-
višť (lípa, javor, borovice, smrk a modřín), na ka-
ždém se dozvěděly nové informace o daném 
stromu a splnily environmentálně zaměřený 
úkol. Za každý splněný úkol děti dostaly jako od-
měnu razítko s detaily daného stromu. Po celé 
dopoledne nám krásně svítilo sluníčko a naše 
malé ratolesti pak zhodnotily, že se jim všechny 
úkoly moc líbily a rády si je někdy zopakují. 

V dalším dni jsme v ranních hodinách mohli 
z oken pozorovat zaměstnance obce, kteří nám 
přivezli slíbené tři nové stromy – jabloň, javor a ka-
talpu. Při pobytu venku na zahradě jsme si stromy 
prohlédli, pohladili je, společně jim zazpívali píseň 
Stromy od Jaroslava Uhlíře a Zdeňka Svěráka.

Tímto děkuji obci za dar tří našich nových stro-
mů. Poděkování patří i mým kolegyním, bez nichž 
by uskutečnění celé akce v takto omezeném 
stavu nebylo možné. Nemenší díky patří i našim 
šikovným dětem, které se s vervou sobě vlastní 
pustily do úkolů a kterým se akce moc líbila. 
Gabriela Boháčová, učitelka koordinátor EVVO

V době, kdy píši tyto řádky, je lehce mrazi-
vé ráno. Na zemi leží hromady spadaného listí 
a děti mají možnost se v něm nohama prohra-
bovat podobně jako ve sněhu. Sluníčko svítí 
a láká k procházce ven. Ranní námraza napo-
vídá, že babí léto je dávno pryč a šála s čepicí 
bude více než vhodnou výbavou na procházku.

Na polích je sklizeno, myslivci proto pokra-
čují v přikrmování srnčí a drobné zvěře, i když 
samotná příroda a letošní semenný rok dubů 
zajistily zvěři alespoň pro podzimní období vel-
ké množství přirozené potravy (žaludy obsahují 
velké množství tuku a zvěř výborně připraví 
na nadcházející zimu). Přikrmovací zařízení 
(krmelce) máme v honitbě rozmístěny hojně 
a rovnoměrně. Můžete nás, myslivce, tedy po-
tkat, když jdeme kontrolovat/doplňovat krmel-
ce, popřípadě minerální sůl, která je pro dobrou 
kondici zvěře také velmi důležitá.

Stále pokračuje lovecká sezóna. V prosinci 
probíhají tradičně lovy na drobnou zvěř (za-
jíc, bažant) na společných lovech – honech. 
V Bašce měl hon na drobnou zvěř proběhnout 
v listopadu. Situace nás ovšem přinutila jej pře-
ložit až na prosinec. Pokud tedy potkáte více 
mužíků v zeleném s flintami a loveckými psy, 
brodících se přes zoraná pole a přilehlé lesí-
ky, budeme to nejspíše my, myslivci z místního 
Mysliveckého spolku Baška. My všichni s flin-
tami velice pečlivě dodržujeme bezpečnost se 
zbraní a střílíme až ve chvíli, kdy jsme si jisti, 
kam a na co střílíme. Ale opatrnosti není nikdy 
dost (jak říkávala moje babička). Mějte s námi 
proto strpení a udržujte, prosím, bezpečnou 
vzdálenost.

V prosinci lovíme také spárkatou zvěř (hlav-
ně srny) na individuálním lovu. A to jak z pose-
du, tak také tzv. šouláním (tichým přiblížením 
se ke zvěři po zemi). Populace srnčí zvěře 
je v naší honitbě stabilní a na vysoké úrovni. 
Což je dobře z pohledu běžného milovníka 
přírody, protože se s touto krásnou zvěří může 
poměrně často setkat a pozorovat ji. Ovšem 
z pohledu rovnováhy v krajině je to nepříznivé 
pro lesní porosty. Máme štěstí, že u nás rostou 
lesy smíšeného charakteru, kde je velmi často 
vidět přirozená obnova lesa. Stromům se daří 
rozmnožovat přirozenou cestou a malým se-
menáčkům se daří uchytit. Než odrostou, jsou 
ale velmi náchylné na okus srnčí zvěří. Pokud 
je srn a srnců v honitbě mnoho, okus je téměř 
stoprocentní a přirozená obnova lesa pak ne-
probíhá. Proto je tak důležité udržovat srnčí 
zvěř v zákonem daných stavech, a to nelze 

Lékařka informuje… 

 

D O V O L E N Á 

Ve dnech 28. – 31. 12. 2020 praktická lékařka MUDr. Věra Žídková –      

                                    N E O R D I N U J E. 

                    Zástup: MUDr. Martina Thaiszová, Pržno 116, tel. 558 677 653 

                                                                                                                                          Děkujeme za pochopení 
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Radostné prožití Vánoc a v novém roce 
pevné zdraví 
přeje MUDr. Věra Žídková, Ph.D., praktická lékařka 

 

 

Obec Baška – zřizuje vlastní obecní policii! 
Obec Baška hledá pro vlastní obecní policii ženy a muže na pracovní místo 
strážníka. Bližší informace pro zájemkyně a zájemce budou uvedeny na 
webových stránkách obce Baška https:/www.baska.cz/. V případě konkrétních 
dotazů se písemně ptejte na adrese – j.richter@baska.cz nebo 
podatelna@baska.cz. 

  

O Z N Á M E N Í 
Obecní úřad Baška bude od 23. - 31. 12. 2020 

U Z A V Ř E N 
Prvním pracovním dnem v novém roce bude 

pondělí 4. ledna 2021. 
                                                   Irena Babicová, starostka obce Baška 

Den stromů aneb Poklady naší zahrady 

Hej, mistře!
Vstaň bystře!
Vzhlédni na jasnost,
nebes na švarnost!
Krásu uhlídáš
v tento noční čas.
Hvězdy jsou dnes krásnější,
obloha jest jasnější
měsíc krásně plápolá
světlý je sad, obora …
„Česky, česky zpívá Hadam Krutina! Ka-

ždému slovu posluchači rozumějí, žádná lati-
na, ale sladká řeč mateřská velebně se ozývá 
nad hlavami osadníků a z kůru letí přímo k ol-
táři Božímu.“ Takhle popisuje Jindřich Šimon 
Baar premiéru Vánoční mše Jakuba Jana Ryby 
v klenčském kostele ve své „Paní komisárce“ 
a dodává, že ani nejslavnější opera světa ne-
byla nikdy hrána s větším nadšením a poslou-
chána s větší láskou a obdivem než tato pros-
tičká náboženská hra.

Její kouzelné, hluboce lidské, ale přesto 
tak vznešené melodie posloucháme s pohnu-
tím a dojetím a při úžasně krásném „Agnus“ si 
snad ani nedokážeme uvědomit, že tento umě-
lec, který nám dokázal zanechat tak optimis-
tické dílo, vyjadřující čistotu prostého venkov-
ského lidu, umírá 8. dubna 1815 nepochopen 
pln bolesti a smutku: Lesní mýtina nad Voltu-
ší, na pokraji Rožmitálu pod Třemšínem, byla 
svědkem posledních chvil jeho dobrovolného 
odchodu ze života.

Vánoční mše „HEJ MISTŘE“ se však stala 
něčím, co lze právem nazvat kulturním dědic-
tvím českého národa.

A toto dílo je i stálým repertoárem Lašského 
smíšeného pěveckého sboru, který byl uváděn 
pod taktovkou dlouholetého dirigenta pana 
Adolfa Kolčáře, Borise Hajduška i nynější diri-
gentky Janiny Ptakové na řadě míst našeho re-
gionu. Ještě dnes si jistě mnozí z nás vzpome-
nou na neopakovatelné zážitky při vánočním 
koncertu z prosince roku 1988, kdy toto dílo za-
znělo z jeviště sálu kulturního domu. Sváteční 
atmosféru umocnil doprovod členů Janáčkovy 
filharmonie Ostrava a přítomnost Mistra Ladi-
slava Chudíka, předního sólisty činohry Slo-
venského národního divadla z Bratislavy.

Chtěl bych však připomenout těm, kteří již 
zapomínají, že ne vždy tomu tak bylo. K za-
myšlení, ale především varováním jsou slova 
z dopisu, který dostává dne 3. prosince 1970 
na vědomí dirigent LSPS pan Adolf Kolčář:

Osvětová beseda v Bašce Baška, dne 3. 
prosince 1970

Lašský smíšený pěvecký sbor
k rukám předsedy s. J. Konečného
a na vědomí dirigenta s. A. Kolčáře
Baška
Protože trvá rozhodnutí vedoucího odboru 

kultury ONV s. Jiřího Kavky podporované ta-
jemníkem OV KSČ ze dne 25. listopadu 1970, 
aby „Vánoční mše“ J. J. Ryby byla vzata z po-
řadu „Pěveckého koncertu LSPS“ (k 25. 12. 
1970), doporučuji, abyste II. část programu 
naplnili písněmi světského rázu. Jako navrho-
vané čtení doporučuji z knihy Jarmily Glazaro-
vé „Roky v kruhu“ str. 378–384, vydání z roku 
1936. Vyplňte laskavě druhou str. žádosti o po-
volení podniku.

Věřím, že na soustředění budete moci pro-
cvičit vše podle plánu k vlastní spokojenosti 
i spokojenosti posluchačů koncertu. Bohumil 
Marek

Toto dnes již nepochopitelné sdělení zasílá 
LSPS Bohumil Marek, který byl v letech 1968–
1973 předsedou Osvětové besedy v Bašce. Ze 
vzpomínek Adolfa Kolčáře a některých dalších 
členů sboru mohu potvrdit, že byli tímto rozhod-
nutím velice zklamáni. Rád bych zmínil skuteč-
nost, že v 70. a 80. letech, především zásluhou 
sbormistra pana Adolfa Kolčáře, byla Vánoční 
mše Jakuba Jana Ryby uváděna v kostele sv. 
Václava v Bašce, Hodoňovicích, Skalici a dal-
ších chrámech našeho kraje. 

 František Vaníček

Krása, které neublížil čas…

Víte, že…

Ráda bych představila naši agenturu do-
mácí zdravotní péče Sestřička.cz. 

Firma Sestřička má základnu v Praze 
a po celé ČR vzniklo několik poboček, které 
zajišťují zdravotní péči u klientů v domácím 
prostředí. Často si nás lidé zaměňují s pečo-
vatelskou službou, se kterou sice spolupracu-
jeme, ale jejich péče se od naší liší. 

Práce pečovatelek spočívá v zajištění 
osobní hygieny klienta, úklidu, zajištění stra-
vy apod. a jejich péče je hrazena samotným 
klientem. V agentuře domácí zdravotní péče 
pracují zkušené zdravotní sestry s dlouholetou 
praxí u lůžka v nemocnici a péče je hrazena 

plně ze zdravotního pojištění. Indikaci k po-
skytování domácí zdravotní péče potvrzuje 
praktický lékař, se kterým pak úzce spolupra-
cujeme. Další možností indikace je při pro-
puštění klienta ze zdravotnického zařízení. Ze 
zkušeností je léčba v domácím prostředí velmi 
prospěšná. Pomáhá k rychlejšímu uzdravení, 
psychické pohodě a poskytuje možnost být se 
svými blízkými nepřetržitě.

Více informací na: www.sestricka.cz 
Telefon: 558 274 790, Baška 149 

Pište na e-mail: frydecko@sestricka.cz
 Vendula Tedová, 
 vrchní sestra pobočky Frýdecko

V Bašce máme agenturu Sestřička.cz

Zimní údržbu místních komunikací, účelo-
vých komunikací a chodníků v naší obci budou 
od 1. 11. 2020 do 31. 3. 2021 zabezpečovat 
jako v uplynulém období tyto firmy: 
• k.ú. Baška – Libor Pavlas, REAMO 
• k.ú. Kunčičky u Bašky – služby Obce Baška
• k.ú. Hodoňovice – Richard Naisar
• Malá Baška + místní část Hodoňovice za láv-
kou – Jiřina Herotová, Technické služby Pržno

Odstraňování sněhové pokrývky bude prová-
děno plužením dle plánu zimní údržby schvále-
ného Radou obce Baška pro období 2020/2021.

Schůdnost chodníků bude zabezpečována 
mechanizací obecních služeb (plužením a po-
sypem inertním materiálem) a ručním odmete-
ním a oškrabáním zmrazků ze schůdků, mostů 
a lávek.

Sjízdnost obecních komunikací bude zajišťo-
vat Odbor služeb při OÚ Baška posypem.

Upozorňujeme občany, že v průběhu 
zimních měsíců je zakázáno: 

• odstavovat vozidla na okrajích úzkých ko-

munikací bez ohledu na spád sněhu
• odklízení sněhu do Hodoňovického náho-

nu, potoka Porubený a ostatních vodních toků
S případnými podněty a připomínkami k zim-

ní údržbě se obracejte na vedoucí pracovníky 
bašťanského odboru služeb Jiřího Volného, tel. 
733 327 696, email: j.volny@baska.cz, nebo Jose-
fa Žáka, tel. 731 115 982, email: j.zak@baska.cz.

 Josef Žák, odbor služeb

Zimní údržba komunikací v obci

Myslivecký prosinec

udělat jinak než individuálním lovem.
Blíží se konec roku, den se zkracuje, tma 

přichází dříve a možnost potkat se v krajině 
s myslivcem je tak mnohem větší než v letních 
měsících. Respektujme se, prosím, navzájem. 
My se snažíme o maximální bezpečnost při 
lovu na každém našem kroku. Vás prosíme, 
snažte se krajinou chodit s respektem ke zvěři, 
co nejtišeji a spíše po cestách. Tam vás může 
zvěř očekávat a méně se v tomto zimním ob-
dobí plaší. Pokud se vydáte do přírody za tmy 
např. proběhnout se po těžkém dni v práci, 
mějte na sobě/u sebe, prosím, nějaké světelné 
zdroje (baterky, blikačky), kterými na svou pří-
tomnost upozorníte.

Zároveň žádáme majitele pejsků, držte své 

psí kamarády ve volné krajině na vodítku nebo 
pod stálým dohledem. Jedna z nejhorších 
věcí pro srnčí zvěř v zimním období je, když ji 
prožene pes. I když jí „nic neudělá“ (nekous-
ne, nestrhne), tak pro srnu je útěk před psem 
boj o život. Vydá se ze všech sil, stres a úprk 
v chladném vzduchu u ní často způsobí těž-
ký zápal plic a následně pomalou smrt. Proto 
zvažte, zda pořádné proběhnutí vašeho pejska 
po lese za tohle stojí. Procházkám v přírodě 
s poslušným pejskem pod dohledem nikdo ne-
brání. Ale respektujte zvěř v honitbě. Přeci jen 
je to především její domov a my všichni jsme 
tam jen návštěvníky.
 Krásné prožití svátků vánočních přeje
  Myslivecký spolek Baška – Iveta Dočkalová
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jubilea

Prosinec je měsícem narozeninových 

oslav těchto našich jubilantů:

paní Miroslava Smýkalová – 91 let,

pan Dušan Kutnohorský – 70 let,

paní Blanka Kropová – 50 let.

Vážení oslavenci, přejeme vám spoustu 

dalších krásných let plných štěstí, zdraví 

a samozřejmě i životní pohody a elánu.

Blahopřejeme
všem oslavencům

Velká radost zavládla v řadách pržen-
ských hasičů. V těchto dnech v jejich areálu 
za hasičskou zbrojnicí vyrostla nová trénin-
ková hasičská věž. „Získali jsme na ni dotaci 
z Ministerstva pro místní rozvoj ČR. Sloužit 
bude zejména mládeži pro nácvik požárního 
sportu, hry plamen a TFA,“ vysvětlil starosta 

Pržna Petr Blokša.
Samotní hasiči mají z nové věže velkou ra-

dost, i když ji trochu kalí fakt, že děti se na ni 
vrhnou až na jaře, kdy snad konečně zase za-
čnou tréninky. „Tato věž je určena pouze pro 
trénink požárního sportu. Proto bychom chtěli 
poprosit veřejnost, aby to také respektovala. 

Nejedná se o žádné dětské prolézačky či hři-
ště. Doufáme, že se epidemiologická situace 
brzy zlepší a my budeme moct věž zkolaudovat 
i s mladými hasiči,“ uvedli hasiči a dodali: „Dě-
kujeme moc Obci Pržno, a hlavně panu staros-
tovi, který se postaral o dotaci. Bez ní bychom 
věž neměli.“

Obecní úřad na Vánoce
Obecní úřad na Pržně 

bude v době vánočních svátků 

uzavřen v době 

od 22. prosince až do 3. ledna 2021. 

Vánoční bohoslužby
Kostel Neposkvrněného početí 

Panny Marie v Pržně 
zve na svátečné bohoslužby:
24. prosince na Štědrý den 

- dětská vánoční půlnoční mše 
- 16.00 hod.

25. prosince na Boží hod vánoční 
- 10.00 hod.

27. prosince – 10.00 hod.
1. ledna 2020 na Nový rok 

- 10.00 hod.

Hasiči mají novou cvičnou věž

Velkým úspěchem pro naši obec skon-
čila letošní finálová celorepubliková soutěž 
O křišťálovou popelnici. V kategorii obcí 
do pěti tisíc obyvatel získala krásné třetí 
místo. 

„Je to moc pěkný úspěch na poli odpado-
vého hospodářství a já věřím, že bude moti-
vovat naše obyvatele k tomu, abychom třídili 
ještě důkladněji a lépe,“ zhodnotil starosta 
Pržna Petr Blokša. 

16. ročník soutěže O Křišťálovou popelni-
ci se letos konal netradičně kvůli koronaviro-
vým omezením jinak. Na rozdíl od minulých 
let neproběhlo předání ocenění zástupcům 
nejlépe třídících obcí na slavnostním veče-
ru konference v Hradci Králové. Naopak, 
zástupci společnosti EKO-KOM se roz-
jeli přímo na radnice a obecní úřady, kde 

ve stejnou chvíli předali ocenění a zveřejnili 
jim umístění v soutěži. Vyhlášení tak nastala 
v komorním duchu, na radosti to ale oceně-
ným obcím neubralo. Stejně jako v minulých 
letech byla i tentokrát soutěž určena všem 
obcím ČR zapojeným v systému EKO-KOM 
a soutěžilo se ve třech velikostních katego-
riích. Do užšího výběru 16. ročníku soutěže 
O Křišťálovou popelnici postoupilo 66 nej-
lepších měst a obcí – pět zástupců z kaž-
dého kraje a hlavní město Praha. Ocenění 
získaly tři nejlepší obce a města z každé 
kategorie a z těch vítězných vzešel i abso-
lutní vítěz.

Každý kraj měl pětici nejlepších zástup-
ců. Do celostátního užšího výběru totiž po-
stoupili automaticky vítězové z krajských 
soutěží, další dva zástupce z každého kraje 

nominovali příslušní regionální manaže-
ři EKO-KOMu. Vybírat však mohli pouze 
z obcí, které se umístily v krajské soutěži 
nejhůře na pátém místě. V užším výběru pak 
o těch nejlepších rozhodovala celá řada kri-
térií. Jako vždy se hodnotilo nejen dosaže-
né množství vytříděného odpadu na osobu 
a rok pro každou komoditu, hodnotil se také 
poměr tříděného odpadu a komunálního od-
padu, hustota sběrné sítě (včetně pytlové-
ho sběru a individuálních nádob), přihlíželo 
se také k tomu, jestli obec sbírá i nápojový 
karton, bílé sklo a kovy a celkově jaké jsou 
v obci vytvořené podmínky pro nakládání 
s odpady. Hodnocení je tedy velmi komplex-
ní a provádí se především na základě údajů 
poskytovaných obcemi systému EKO-KOM 
v rámci jejich pravidelného výkaznictví.

Pržno si vysloužilo Křišťálovou popelnici

Šetřit nejen životní prostředí, ale také ob-
sah svých peněženek mohou všichni naši ob-
čané. Mnozí to už udělali a prakticky takto roč-
ně uspoří až 300 korun. Jiní se teprve mohou 
zapojit. A pokud mají děti, jít jim příkladem, jak 
se správně nakládá s odpady. 

Jak na to? Stačí se zapojit do úsporného 
programu, u kterého dochází ke snížení počtu 
vývozů popelnic. Na webu obecního úřadu 
www.przno.cz nebo osobně na úřadě se zá-
jemci přihlásí do programu Třídím zodpověd-
ně, a proto ušetřím. Dostanou nálepku a po-
učení, že jim bude obec zajišťovat vyvezení 
popelnice na směsný komunální odpadu pou-
ze jednou za čtyři týdny. Celkem se v příštím 
roce bude jednat o 14 svozů.

Lidé tak dostávají do rukou možnost aktiv-
ně ovlivnit výši svých poplatků za svoz odpa-
du. Aby úsporný systém zvládli, musí ale začít 

aktivněji třídit odpady. „Mohu všechny ujistit, 
že to jde velmi dobře,“ zdůraznil starosta 
Pržna Petr Blokša a upřesnil, že kdo se chce 
do programu zapojit, musí tak učinit nejpozději 
do 20. ledna 2021. Všichni zájemci se musí 
opětovně zaregistrovat na Obecním úřadě 
Pržno a také jednorázově uhradit poplatek 
na rok 2021. Poplatek za úspornou variantu 
s měsíčním svozem činí 360 korun za osobu 
za rok.

„Zároveň to ale neznamená, že ti lidé, kteří 
se nepřihlásí do úsporného programu, nema-
jí aktivně třídit. Pouze nechtějí přijít o běžný 
standard,“ dodal starosta.

V příštím roce se rovněž začne rozjíždět 
evidence odpadů v systému ECONIT. V pod-
statě půjde o to, že na každé popelnici bude 
umístěn QR kód a svozová firma bude zazna-
menávat naplněnost jednotlivých nádob, tedy 

jestli bude přeplněná nebo plná či poloprázd-
ná. Tato evidence bude následně sloužit k za-
vádění dalších motivačních programů. Princip 
je jednoduchý. Platba za svoz směsného 
komunálního odpadu (SKO) je tvořena ze 
dvou částí. V té první části obec platí svozové 
společnosti za každou manipulaci s nádobou 
(výsyp). A je jedno, jestli je prázdná nebo 
plná, vždy to stojí peníze. Druhá část platby 
za odpady se odvíjí od množství tun SKO. „Po-
kud vezmeme v úvahu, že jeden výsyp stojí 
zhruba 31 korun bez ohledu na tonáž, může 
si každý spočítat, kolik se dá ušetřit, když se 
poloprázdná popelnice nevysype. Ročně to 
mohou být desítky až stovky tisíc korun,“ upo-
zornil starosta a dodal, že konkrétní analýza 
odpadů a vyhodnocení nastaveného šetřícího 
programu za rok 2020 bude zveřejněna nej-
později začátkem března 2021.

Za odpady mohou lidé dost ušetřit

Bez účasti veřejnosti, tiše a nenápadně se na Pržně rozsvítil v sobotu 28. listopadu vánoční strom. Začala doba adventní.  Foto: Robert Mročka

Rozsvítili jsme vánoční strom

Na jaře letošního roku se snažil starosta 
Pržna Petr Blokša vyvolat diskuzi nad poří-
zením nového obecního loga. Obyvatele ale 
téma příliš nezaujalo a k očekávané diskuzi 
nakonec nedošlo. O to větší překvapení na-
stalo, když se k záměru vyjádřil anonymně 
na diskuzi na obecním webu pravděpodobně 
obyvatel naší obce. 

„Když už řešíme nové logo, nestálo by 
za to se zamyslet i nad novým názvem obce? 
Název Pržno je poměrně těžce vyslovitelné 
a evokuje slovo prznit. Co třeba Krásná nad 
Ostravicí nebo něco podobně pozitivního?“ 
napsal občan s dovětkem, že příspěvek není 
myšlen ironicky. Na tato slova další občan 
zareagoval slovy: „Prznit je slovo, které se 

skvěle hodí k počínání starosty. Za jeho pů-
sobení se z Pržna stala jedna velká špinavá 
žumpa. Jsem pro změnu nejen názvu, ale 
i starosty. Nutno podotknout, že i na tento 
příspěvek někdo zareagoval: „Nesouhlasím 
ani se změnou názvu ani se změnou staros-
ty. Obec se mění k lepšímu.“

Starosta Petr Blokša se k anonymní dis-
kuzi nechtěl vyjadřovat. Mrzí ho, že se k logu 
obce nerozpoutala živější a věcná diskuze. 
„Co se týče názvu obce, jsem domluvený 
s historikem Davidem Pindurem, že nám 
zpracuje publikaci o dějinách naší obce. 
Snad se dopátrá i toho, podle čeho je odvo-
zen její název a proč máme ve svém znaku 
kohouta,“ těší se starosta.

Obecní diskuze jak do silvestrovského čísla

Milí spoluobčané,
tiše a nenápadně jsme vkročili do nejkrásnějšího období 

v roce, do doby adventní. Když jsme se nemohli pospolu pobavit 
na tradičním Mikulášském jarmarku, věřím, že si dobu čekání 
na Vánoce užijete alespoň v úzkém rodinném kruhu. 

Přejeme vám krásné vánoční svátky. Užijte si je se svými 
blízkými ve zdraví, lásce a štěstí. Zároveň vám přejeme i hodně 
veselého Silvestra. I když asi tentokrát budeme slavit konec roku 
doma, snad to bude ve velkém stylu a s velkou dávkou zábavy. 

 Místostarostka Milena Tvrdoňová a starosta Petr Blokša 

Doslova před očima roste nový bytový dům. 
Nahradí starý obecní úřad, který byl již v dezolátním stavu. 

Bytový dům roste před očima
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Milí spoluobčané,
rozsvítili jsme vánoční strom a vstoupili do krásné adventní doby. Letos 

ale bohužel úplně jinak než v předešlých letech. Museli jsme se vzdát 
společných zážitků, odepřít si adventní trhy a další oblíbené akce. Nemů-
žeme často navštěvovat ani vlastní rodinu. Bohužel jsme byli letos nuceni 
zrušit i tolik oblíbené bruslení za školou, což mě nesmírně mrzí. Přesto 
všechno vám chci říct – vydržte a nenechte si těmi všemi příkazy a zákazy 
pokazit Vánoce.

Svátky, ke kterým směřujeme, si letos můžeme užít jinak. V úzkém rodinném kruhu máme 
jedinečnou příležitost navrátit se k pravému a duchovnímu smyslu těchto svátků. Využijme 
této možnosti a oslavme je v lásce, klidu a míru. Moc vám všem přeji, abyste si je užili 
ve zdraví a štěstí.  Pavlína Stankayová, starostka Ostravice

 
 
 

 
 

 

UZAVŘENÍ SBĚRNÉHO DVORA V OSTRAVICI 

V DOBĚ VÁNOČNÍCH SVÁTKŮ 
 
Upozorňujeme občany Ostravice, že od 24. 12. 2020 do 4. 1. 2021 

dochází k uzavření sběrného dvora na Ostravici.  

Od 5. 1. 2021 bude sběrný dvůr otevřen v nezměněné provozní době.   

úterý – neděle      13.00 – 17.00 hodin 
 

        Obec Ostravice 

 
 

krátce z obce 

Provoz úřadů na Vánoce
V letošním roce budou mít občané po-
slední možnost vyřídit si své záležitosti 
na obecním úřadě a na stavebním úřadě 
v Ostravici v pondělí 21. prosince od 8 
do 11 a od 12 do 14 hodin a v úterý 22. 
prosince v tomtéž čase. Mezi vánočními 
svátky budou oba úřady pro veřejnost uza-
vřeny. Provoz obecního úřadu a stavební-
ho úřadu v novém roce začne v pondělí 4. 
ledna 2021.

Poslední letošní zastupitelstvo
Zasedání zastupitelstva obce Ostravice se 
bude konat 14. prosince v 17.30 hodin v sále 
hotelu Freud a je veřejné. 

Česká pošta omezila otvíračku
Pobočka České pošty na Ostravici mění 
otvírací dobu. Otevřeno bude mít v pondělí 
a ve středu od 10 do 12 a od 13 do 18 ho-
din, a v úterý, ve čtvrtek a v pátek od 8 do 12 
a od 13 do 16 hodin. 

Kalendář povede 
po stopách železnice

Obec Ostravice opět po roce přichází s ka-
lendářem na rok 2021, který si mohou obča-
né vyzvednout od 21. prosince na obecním 
úřadě. K dispozici bude zdarma pro každou 
ostravickou domácnost. Stejně jako loni i le-
tos bude kalendář tvořen z pohlednic. Tento-
krát zavede do míst, kudy kdysi jezdíval vlak 
z Ostravice na Bílou. 

Vánoční bohoslužby 
na Ostravici
Farní kostel Českobratrské 

církve evangelické:
25. 12. – 9.30

1. 1. 2021 – 9.30
Římskokatolický kostel 

Nejsvětější Trojice:
24. 12. – 21.00 půlnoční mše

25. 12. – 8.00 Slavnost narození Páně
26. 12. – 8.00 Svátek sv. Štěpána

27. 12. – 8.00 Svátek sv. Rodiny, sv. Jan, 
apoštola evangelista

31. 12. – 16.00 Poděkování a prosba 
o Boží pomoc do nového roku

1. 1. 2021 – 8.00 Slavnost Matky Boží, 
Panny Marie – Nový rok

Do Štědrého dne zbývá necelý měsíc a je 
zapotřebí být neustále ve střehu. Policie ČR 
proto přichází s kampaní nazvanou Kdo s koho. 

„Je důležité neustále připomínat, jak bez-
pečně postupovat při nakupování, ať se nesta-
nete obětí krádeže. Období vánočního nakupo-
vání v obchodních centrech je ideálním místem 
pro zloděje, kteří využívají nepozornosti ostat-
ních. Obecně lze říci, že počet kapesních krá-
deží v obchodních domech a jejich blízkosti se 
v době vánočních svátků logicky zvyšuje, oproti 
běžnému dni,“ upozorňuje policejní mluvčí Lu-
cie Galiová. 

Předmětem krádeží můžou být celé nákup-
ní tašky, kabelky s uschovanými cennostmi, 
které lidem nemusí zcizit pouze při nakupová-
ní, ale také na parkovištích v době nakládání 
zakoupeného zboží. Takto poškozeného je-
dince čeká nepříjemné martyrium vyřizování 
po úřadech s žádostmi o vystavení náhradních 
dokladů, nepočítaje situace, kdy si obzvlášť 
starší generace nechá v peněžence celý mě-
síční důchod.

„Nahlédnutím do statistik v Moravskoslez-
ském kraji v období od 1. do 31. prosince 2019 
jsme zjistili, že došlo k 42 případům krádeží 

v prostorách prodejen super a hypermarketů. 
Pevně věřím, že statistika v tomto roce bude 
méně alarmující,“ pokračovala mluvčí. 

V dnešní době mnoho lidí spoléhá na náku-
py přes internet. I zde má policie několik rad, 
jak nenalítnout a nakoupit jen to, co opravdu 
chcete. „Zadejte údaje o společnosti nebo jmé-
no prodávajícího do internetového vyhledáva-
če. Díky tomu můžete zjistit, jaké zkušenosti 
s nimi mají jiní lidé. Platbu předem provádějte 
jen tehdy, jde-li o skutečně důvěryhodného ob-
chodníka. Jistě nedáte peníze na ulici nezná-
mému člověku s příslibem, že vám v budoucnu 
dodá věc. Na internetu tak však řada uživatelů 
činí. Platbu předem provádějte jen tehdy, po-
kud jste si jisti, že jednáte s důvěryhodným do-
davatelem,“ radí policisté.

Mezi obvyklé znaky podvodu patří špatná 
jazyková úprava, požadavek platby předem 
v hotovosti či převodem, další požadavky 
na platby pod smyšlenou záminkou (clo, po-
jištění, přibalení většího počtu kusů výrobku) 
a tak podobně. „Pamatujte si, že pokud se na-
bídka zdá příliš výhodná, než aby byla skuteč-
ná, tak nejspíš skutečná není!“ varují.

Lidé si obvykle nečtou obchodní a smluvní 

podmínky a mnohdy se ve smlouvách zavazují 
k věcem, které je pak mohou nemile překvapit. 
„Nicméně prověřit si předem toho, komu mám 
poslat peníze, zabere na internetu jen několik mi-
nut a může to ušetřit spoustu starostí a zachránit 
spoustu peněz. Pokud se však stanete obětí pod-
vodu, obraťte se na policii,“ dodávají preventisté. 

Policie se před Vánocemi ptá: Kdo s koho?

Naše obec se rozhodla upravit systém od-
padového hospodářství s cílem snížit množství 
odpadů, které končí nevyužité na skládkách, 
a zároveň udržet náklady na provoz odpadové-
ho hospodářství v rozumných mezích. 

V návaznosti na přicházející novelu zákona 
o odpadech jsme se rozhodli zavést v naší obci 
změny týkající se odpadového hospodářství, 
kterými chceme především předejít již zmíně-
nému razantnímu zvyšování poplatku za sklád-
kování odpadů a zároveň v následujících letech 
splnit legislativní podmínky, které nový zákon 
o odpadech nastavuje.

Zaváděné změny budou probíhat postupně 
v jednotlivých etapách. Tyto změny mají za cíl cel-
kové zmapování odpadových toků, zjednodušení 
administrativy související s odpadovým hospodář-
stvím a v neposlední řadě maximalizovat efektivitu 

stávajícího systému vedoucí k pohodlnějšímu na-
kládání s odpadem pro všechny občany.

„Mezi první změny, které obec bude na za-
čátku příštího roku implementovat, patří eviden-
ce všech nádob na směsný komunální odpad 
na území obce a také zavedení evidenčního 
systému na sběrném dvoře prostřednictvím tzv. 
odpadových karet pro občany. Od ledna již ne-
budou obyvatelé Ostravice lepit na své popelni-
ce známku, kterou si zaplatili, ale bude tam kód, 
který bude při svozu popelnic načítán. Výsled-
kem by mělo být to, že obec získá dokonalý pře-
hled o tom, kdo, kolik a jaký odpad vyprodukuje,“ 
uvedl místostarosta obce Tomáš Kokeš. Dále 
řekl, že veškeré informace o našem odpadovém 
hospodářství pak budeme mít přehledně na jed-
nom místě a také získáme možnost generovat 
podklady a tvořit různé statistiky, čímž zefektiv-

níme administrativu. „Na základě dostupných 
dat pak budeme moci optimalizovat odpadové 
hospodářství tak, aby bylo skutečně efektivní 
a zároveň pohodlné pro občany. O dalších kro-
cích, které budou v rámci systematických změn 
následovat, budeme nadále informovat,“ upřes-
nila starostka Pavlína Stankayová.

Všem obyvatelům obce předem děkujeme 
za součinnost a proaktivní přístup. 

Změny, o které vedení Ostravice usiluje, 
jsou nutné. Hlavním problémem je velké množ-
ství směsného komunálního odpadu (SKO), 
který lidé vyprodukují. Celorepublikový průměr 
v produkci SKO, tedy odpadu, který končí v po-
pelnicích, za rok 2018 je 196 kg/obyvatel/rok. 
Ostravice se z průměru vymyká. Bohužel špat-
ným směrem. Za loňský rok vyprodukoval kaž-
dý obyvatel Ostravice v průměru 282 kg SKO.

Ostravice začne evidovat popelnice

V pátek 6. listopadu pracovníci a dobrovolníci zasadili okrasné stromky 
na katolickém hřbitově. Akce se mohla uskutečnit díky Státnímu fondu životního 

prostředí, který obci Ostravice poskytl stoprocentní dotaci na výsadbu listnatých stromů.

Vysadili jsme stromy na místním hřbitově

Pod stromem je umístěn opět tradiční betlém od ostravického řezbáře Luďka Vančury.

Vánoční strom dělá radost celé Ostravici

Dopravit na místo velký strom, a pak ho i správě postavit, není vůbec lehké.

Koronavirová epidemie zasáhne tento 
rok i krásnou tradici Betlémského světla. 
Vzhledem k současnému vývoji se bude 
v sobotu 12. prosince místo mezinárodního 
setkání skautských delegací v Rakousku ko-
nat online stream z ekumenické bohoslužby 
v Salzburgu. Vlastní předávání plamínku bet-

lémského světla pak nastane na hranicích 
sousedících států, které jej následně předají 
na dalších hranicích svým sousedům.

Následující sobotu 19. prosince, pokud 
to situace dovolí, skauti rozvoz Betlémské-
ho světla po republice. Tímto dnem začíná 
možnost pořádání místních akcí.

Betlémské světlo snad přivezou skauti
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Vážení a milí spoluobčané,
advent, na jehož počátku právě stojíme, bude letos nepochybně jiný. A i když se přísná hygi-

enická opatření konečně pomalu rozvolňují, ledacos bude zcela jistě jinak, než jsme byli dosud 
zvyklí. 

Uplynulý rok byl asi pro každého z nás nebývale vyčerpávající nejen po stránce fyzické a psy-
chické, ale i ekonomické či společenské. Všichni jsme toho letos museli oželet víc než dost 
a mnozí si sáhli opravdu na dno. Nyní opatrně vyhlížíme rok příští a možná si víc než kdy dřív 
(a snad i o něco pokorněji než dřív) uvědomujeme, že vlastně nevíme, co nás čeká. 

Předvánoční období v sobě ale ukrývá hlubokou symboliku. Jako je křesťanský advent čeká-
ním na zrození spasitele, tak i naši pohanští předkové vyhlíželi slunovrat jako zrození nové životní 
síly. Je to zkrátka období, kdy se rodí nová naděje, že všechno dobře dopadne. 

Ve víru aktuálních starostí poněkud zapadla jedna zajímavá a významná událost z obecní 
historie. Přesně před 30 lety, na přelomu listopadu a prosince roku 1990, se Malenovice opětov-
ně osamostatnily, přestaly být součástí Frýdlantu, s nímž byly administrativně spojeny od roku 
1975. Toto výročí jsme si původně chtěli připomenout v létě při pouťové veselici. Poté jsme plány 
přesunuli na podzim a nyní již víme, že ani tento termín nám není souzen. Že je to další z řady 
věcí, které si ještě budeme muset odříct. Nebo lépe – na něž si budeme muset ještě počkat. Ale 
já pevně věřím, že se dočkáme a v příštím roce si všechno zase vynahradíme. 

Přeji vám všem krásný advent, požehnané Vánoce, zdraví a šťastné vykročení do nového, 
lepšího roku!   Pavel Kuběna, starosta

Informace obecního úřadu

• Úřední hodiny pro přímý kontakt s veřejností zůstávají dle vládního 
nařízení omezeny na pondělí a středu 10.00–12.00 a 13.00–16.00. 
Vzhledem k aktuální epidemiologické situaci využívejte, prosím, pro ko-
munikaci s úřadem přednostně formu telefonickou či mailovou 
(lze pochopitelně i mimo výše vymezené hodiny, v běžné pracovní době 
úřadu).

• Letošní mikulášská nadílka a slavnostní rozsvěcení vánočního 
stromu kvůli platným omezením nebudou moci proběhnout obvyklým 
způsobem. Pro malenovické děti do deseti let však svatý Mikuláš 
ve spolupráci s obecním úřadem a CVČ U Rosničky připraví alespoň 
balíčky, které budou k vyzvednutí v CVČ U Rosničky od středy 2. 
12. do pátku 4. 12. v čase 8–12 a 16–18 hodin. 

• 14. zasedání zastupitelstva obce Malenovice je plánováno 
na čtvrtek 17. prosince od 18.00 v sále Obecního domu.

• Svoz odpadu podle pravidelného harmonogramu se uskuteční 21. 
prosince a v novém roce pak poprvé 11. 1. (sudé pondělí). Mimořádný 
svoz je domluven na sobotu 26. prosince.

• Obecní kalendáře budou do schránek distribuovány ve druhé půli 
prosince.

• Obecní úřad bude se závěrem roku provádět zpětnou kontrolu míst-
ních poplatků za roky 2018, 2019 a 2020. Vyzýváme v této souvislosti 
občany a majitele rekreačních chat, kteří dosud neuhradili místní poplatky 
za odpad, aby tak bezodkladně učinili a vyhnuli se tak případným sankcím.

• Vzhledem k nepříznivým a nejistým prognózám vývoje epidemiolo-
gických opatření byl obecní úřad nucen zrušit konání Obecního plesu, 
který se měl uskutečnit 15. ledna příštího roku.

• Obecní úřad Malenovice přeje Vám všem krásný advent, požehna-
né vánoční svátky a hodně zdraví, štěstí a spokojenosti v novém roce.

Kombinace krásného podzimního počasí, 
atraktivních turistických tras a protiepidemic-
kých opatření výrazně omezujících ostatní 
možnosti společenského vyžití bohužel znovu 
a opakovaně vyhrotila problém s parkováním 
v naší obci. 

Situace jistě není kritická jen u nás v Male-
novicích, obdobné komplikace hlásí i ostatní 
obce v Beskydech a obrázky ucpaných, auty 
obležených cest vídáme v televizním zpra-
vodajství prakticky ze všech koutů republiky. 
Lidé nemohou do nákupních center, posiloven 
a sportovišť, divadel, restaurací ani na návštěvy 
– a tak o to více vyrážejí do přírody. Jednotlivé 
obce pak dle svých možností hledají řešení, ale 
ta bohužel nejsou tak jednoduchá, jak bychom 
si nejspíš všichni přáli. Obce jsou svázány legis-
lativou, mají omezené finanční možnosti a záro-
veň nejsou „nafukovací“ – ostatně vzpomeňme 
na jarní vlnu epidemie, kdy některé samosprávy 
vysloveně zakazovaly turistům nejen parková-
ní, ale i vjezd do obce. To je už hodně extrémní 
a vlastně i zoufalé řešení, jenže lze to vůbec 
jinak? Lze, ale jako vždy – je to především „o li-
dech“. A pravidla jsou dána jasně.

Předně je třeba říci, že samotný nedostatek 
legálních parkovacích míst nikoho v žádném 
případě neopravňuje k parkování nepovole-
nému. V této souvislosti asi stojí za to připo-
menout, že ani v úsecích, které nejsou přímo 
osazeny zákazovými značkami, není možné 
automaticky parkovat kdekoli a jakkoli. Některé 
zákazy vyplývají přímo ze zákona č. 361/2000 
Sb. o pozemních komunikacích. Ten v § 25, 
odst. 3 výslovně stanoví, že „při stání musí zů-
stat volný alespoň jeden jízdní pruh široký nej-
méně 3 m pro každý směr jízdy“. Jinými slovy 
– pokud obousměrná komunikace nezůstane 

vedle zaparkovaného vozidla široká alespoň 6 
metrů, dostává se řidič do rozporu se zákonem.

Tento zákaz rozhodně není nějakým samoú-
čelným nástrojem ke zbytečné perzekuci řidičů. 
I cesty v odlehlejších částech obce totiž vedou 
k chatám a trvale obydleným objektům. A kdyby 
nedejbože hořelo, mohli by hasiči leckdy přes 
barikádu zaparkovaných aut jen zpovzdáli při-
hlížet katastrofě. Obdobný problém by pak měla 
i sanitka či horská služba.

O nic „správnější“ není ani parkování ved-
le lesních cest, na manipulačních lesáckých 
plochách, na obratišti autobusu v Hutích 
a v podstatě kdekoli „mimo asfalt“. Zde se to-
tiž k výše zmíněnému přidává porušení zákona 
č. 289/1995 Sb., o lesích, který v § 53 odst. 1 
písm. g), stanoví, že „přestupku se dopustí ten, 
kdo v rámci obecného užívání lesa v lese bez 
povolení poruší zákaz vjezdu a stání motoro-
vým vozidlem. Za tento přestupek může uložit 
orgán státní správy lesů pokutu až do výše 
5.000 Kč“. A pokud by záležitost byla řešena 

jako správní delikt, může se pokuta vyšplhat až 
k částce 100 tisíc korun.

Návštěvníci hor mohou v Malenovicích využít 
placené obecní parkoviště „Na Konečné“ nebo 
soukromé u hotelu Petr Bezruč. Pokud jsou tato 
místa obsazena, nezbývá než zaparkovat níže, 
tedy na parkovišti u hospody Pod Borovou či 
u Obecního domu. Nebo využít hromadnou do-
pravu – nechat auto dole ve Frýdlantě a do Ma-
lenovic přijet autobusem. Záměrem obce je 
kapacitu parkovacích míst postupně rozšiřovat, 
i ona je však při tom limitována územním plá-
nem, jednáním s vlastníky pozemků i svými fi-
nančními možnostmi. 

Zákony zkrátka platí pro všechny. Pro rodiny 
na výletě i pro ty, kteří potřebují po práci trhat 
tréninkové rekordy a nahánět počty výstupů. 
Parkování co nejblíž Lysé rozhodně nelze po-
kládat za něco, na co má kdokoli automatické 
právo či nárok za každou cenu. Zvlášť tehdy, 
pokud jsou tím omezováni, obtěžováni a ohro-
žováni trvale žijící obyvatelé.

CVČ U Rosničky informuje
Milí přátelé Rosničky,
listopad utekl jako voda a blíží se pro nejenom děti nejkrásnější ob-

dobí roku. Než se rozepíšu o plánovaném prosinci, ráda bych se ohlédla 
za listopadem. Ač jsme měly v naší Rosničce nuceně zavřeno, tak jsme 
nezahálely. Za teplejších dní jsme provedly zkrášlovací práce okolo Obec-
ního domu a obecního úřadu, vysadily nové listnaté i jehličnaté stromečky a keře, namalovaly 
kameny a Sylva dodala skalkovou keramiku. On-line proběhl prodej a distribuce keramiky 
a sad k předadventnímu tvoření. V půli prosince spustíme prodej keramiky vánoční. Advent-
ní dílnu jsme uskutečnit nemohly, ale pravděpodobně bude letos alespoň jedna akce, a to 
Vánoční běh Malenovicemi. Více informací bude aktuálně na FB a webu Rosničky a Obce 
Malenovice.

Pro maminky malých dětí do šesti let 
mám výbornou zprávu. Pokud se zásadně 
nezmění epidemiologická situace, bude-
me moci otevřít dopolední hernu právě pro 
děti do šesti let. Více info na FB Rosnička 
Malenovice a webu www.urosnicky.eu .

Ježíšek v herně byl letos plánovaný 
na 16. 12. odpoledne, je možné, že jej po-
sunu do dopolední herny. Nechci nic slibo-
vat, sledujte, prosím, FB a web.

Pevně věřím, že se v lednu na Ros-
ničce potkáme i s dětmi v kroužcích, že 
proběhne plánovaná burza, že se vše vrátí 
do „starých kolejí“.

S přáním poklidně stráveného ad-
ventního času, kouzelných vánočních 
svátků a úspěšného nového roku 2021 
teta Blanka

Zjara tohoto roku proběhl nábor mladých 
hasičů. Po roztřídění dětí do jednotlivých ka-
tegorií probíhaly tréninky již tradičně v pátky. 
Naše řady vedoucích doplnily dvě odchovan-
kyně starších žáků, které obohatily tréninky 
rozcvičkami a zábavou pro děti. Za což Gabce 
a Rozárce děkujeme. Letos jsme měli jedno 
mini a dvě družstva mladších žáků.

Z důvodu nepříznivé epidemiologické situ-
ace se Moravskoslezská liga mladých hasičů 
letos nekonala. Ale i tak jsme se zúčastnili 
osmi pohárových soutěží, a to v těchto lokali-
tách: Vyšní Lhoty, Rychaltice, Nýdek, Lučina, 
Oprechtice, Brušperk, Petřvaldík, Trojanovi-
ce. V kategorii mini jsme téměř všude brali 1. 
místo, jen výjimečně jsme tu radost přenechali 
jinému mini týmu. V kategorii mladší žáci jsme 
z osmi navštívených soutěží byli vždy na stup-

Mladí hasiči z Malenovic 2020

ních vítězů a většinou tam skončila obě naše 
družstva.

Družstvo starších žáků se letos nepodařilo 
poskládat z důvodu věkové mezery mladých 

hasičů v našem sboru. Příštím rokem je v plánu 
i družstvo v této kategorii, kde z důvodu věku 
přejde téměř celé naše družstvo „A“ z kategorie 
mladší žáci.

Pokud to epidemiologická situace dovolí, 
uskuteční se v pátek 18. prosince již 4. ročník 
závodu amatérských běžců VáNOČNÍ běh Ma-
lenovicemi. 

Trasa bude tradiční, proti minulým ročníkům 
nás však každopádně čeká několik změn. Zá-
vodníci bohužel s největší pravděpodobností 
nebudou moci využít vnitřní zázemí Obecního 
domu a akce se bude muset obejít i bez závě-
rečného posezení – k dispozici budou nejspíš 
jen várnice s čajem. 

Závod bude rozdělen na dvě části, aby 

se na místě neshromažďovalo zbytečně 
mnoho lidí. Od 15.00 začne před Obecním 
domem prezence dětských kategorií, které 
budou vyhlášeny bezprostředně po doběhu. 
Junioři a dospělí se pak mohou začít regis-
trovat od 17.30. Startovné: děti 30 Kč, do-
spělí 50 Kč, platí se na místě při registraci. 
Povinná výbava: čelovka. Prosíme závod-
níky o zodpovědnost a dodržování platných 
nařízení!

Podrobnější a aktuální informace sledujte, 
prosím, na facebooku a webových stránkách.

VáNOČNÍ běh Malenovicemi již počtvrté. Snad…

Parkování co nejblíž Lysé – za každou cenu? Určitě ne!

V posledním listopadovém týdnu se po-
dařil našemu malenovickému sousedovi Da-
lisovi Pindurovi neskutečně hodnotný spor-
tovní výkon. Dosáhl totiž letošní 300. výstup 
na Lysou horu, přičemž za den neabsolvoval 
více než jeden výšlap.

Pro někoho méně zasvěceného je to 
možná blázen, který „leze“ stále na ten stej-
ný kopec. Ale ti, kteří už s magickou Lysou 
horou jakékoliv zkušenosti mají, dokáží za-
jisté tento počin s otevřenou pusou a úklo-

nem s čepicí pod paží ná-
ležitě ocenit. Nikdo z námi 
dotázaných nepamatuje, 
že by někdo z Malenovic 
v minulosti něco podobného 
dokázal.

Přejeme ti tedy hlavně 
zdraví a chuť, aby ti to tak 
skvěle a s takovým elánem šlapalo i nadále, 
Kamzíku!

 Lysohorští nedělní O.

Malenovický Kamzík

Vánoční období je neodmyslitelně spojeno 
s výborným jídlem. Ať už na štědrovečerní ta-
buli smažíte rybu, kuře nebo bílé klobásky, 
jistě při tom spotřebujete nemalé množství 
oleje či tuku. Ve fritéze nebo na pánvi ho ka-
ždoročně použijeme několik litrů a pak pře-
mýšlíme, co s ním. 

Do odpadkového koše? Do toalety? Správ-
ná odpověď je za c). Do kontejneru na sběr 
oleje! I v obci Malenovice se nachází popel-
nice určené po sběr použitých jedlých olejů 
a tuků. Ať už tedy použijete olej nebo sádlo, 
odneste tuk do popelnice. Je to skutečně jed-
noduché, olej slijete do plastové lahve a až 
půjdete vyhodit balicí papíry od dárečků, 
vezměte plnou láhev s sebou. Kde najdete 
svou nejbližší popelnici, se dozvíte na webu 
tridimolej.cz. 

Proč je vlastně užitečné olej třídit? Zabrá-
níte ucpání odpadů v domácnosti, stejně jako 
ucpání celých kanalizačních sítí. Vánoce jsou 
pro čističky odpadních vod náročné období, 
protože kromě vody přitéká také obrovské 
množství olejů a tuků, které ztěžují správné 
přečištění vody. Náklady na čištění odpad-

Už rok třídíme jedlé tuky a oleje

ních sítí by se mohly lépe využít jinde. Jedlé 
tuky a oleje se recyklací také stávají hodnot-

nou surovinou pro výrobu biopaliv druhé ge-
nerace a letadlového paliva.
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slovo starosty

Milí spoluobčané,
před několika dny nám začal advent. Doba radostného očekávání Vánoc a pro mnohé nej-

krásnější období v roce. Letos je ale všechno jinak. Nemůžeme se potkat na naší tradiční 
předvánoční akci, nemůžeme si zajít pospolu na koncert nebo na školní besídku.

Moc rád bych vám proto popřál, aby i přes to všechno byl pro vás čas adventní plný pěk-
ných chvil. Přeji vám také krásné vánoční svátky. Ať je strávíte ve zdraví a štěstí v kruhu svých 
nejbližších. A pokud se zadaří, můžeme se potkat na konci roku na naší tradiční akce Monte 
Čupelo, kde oslavíme konec letošního, tak trochu podivného roku. 

  Lukáš Halata, starosta Metylovic

 

                                                                                                                        

 

Království lašské, Obec Metylovice, 
Čenda spolek Hodoňovice 

 

srdečně zvou všechny občany, Ľachy, Ľašky i ostatní příznivce na 

12. S i l v e s t r o v s k y   v y p l a z 
směr Ľašsky Řip, kery tež zvem 

 

MONTE ČUPELO 
 (Metylovskou hůrkou) 

 

 
 

 
Sraz na vrcholu Čupka (Řipa) v 11, 45 hodin, 

gdě se rozlučime se Starym rokem, 
akurat ve 12, 00 hodin zazni ľašska hymna, 

ľašsky kraľ Zdeňa Viluš I., řečeny Chrabry, 
za podpory starosty Metylovic a pani starostky z Bašky 

předněse Novoročni projev k roku 2021! 
... potem pofulame, pěsničky šumne zazpivame  
a pujděm každy do svoji chalupy (či do Čendy) 

 

Přístupové trasy k dobytí vrcholu: 
trasa A: Metylovice Obecní úřad - hostinec Pod lipami - Čupek 
trasa B: Baška Obecní úřad - Kunčičky - hostinec U Čendy - Čupek 
trasa C: Pržno st. ČD - Hodoňovice–Kamenec, 9,45 u hřiště – Čupek 

 

 
 
 
 
 

Silvestrovske pohoštěni obstara: 
Ľašska kraľovska paľarňa (Beskydská likérka)  

Vlaďa Tomis (přychysta lašske placky a inči fajnotky) 
a eště gdosi cosi: (kolobasky, svařak, pivečko...) 

Obyvatelé obce Metylovice již mohou využí-
vat nově vybudovaný, 314 metrů dlouhý chod-
ník. Byl vybudován za přispění dotace. Cílem 
projektu byla stavba nového chodníkového 
tělesa v zastavěné části obce Metylovic vedou-
cí podél komunikace III. třídy, která je určena 
k vzájemnému spojení obcí Frýdlant nad Ostra-
vicí, Metylovice a Palkovice. Jedná se o kraj-
skou a poměrně frekventovanou silnici. 

Krom samotného chodníku došlo také 
k úpravě nástupiště zastávky autobusů Mety-
lovice – U Sosny. Součástí navrhované stavby 
chodníku bylo vybudování odvodnění chodníku 
pomocí obrubníkových uličních vpustí, které 
budou odvádět povrchové vody do stávající 
dešťové kanalizace a místních vodotečí. Sta-
vební práce probíhaly v období měsíců duben 
až srpen. Kolaudační souhlas s užíváním stav-
by byl vydán dne 15. října 2020.

Celkové náklady projektu včetně DPH činí 
4 652 521,66 korun. Celkové uznatelné nákla-
dy projektu vč. DPH jsou ve výši 1 966 518,74. 
Přidělená dotace, kterou poskytl Integrovaný 
regionální operační program (IROP) prostřed-
nictvím 10. výzvy Místní akční skupiny Frýdlant-
sko-Beskydy, činí 1 868 192,80 korun. Zbytek 
uhradila obec ze svého rozpočtu. „Věřím, že 

Mše v kostele 
Všech svatých

24. prosince – 22.00
25. prosince – 10.00

26. prosince – 10.00 Svátek sv. Štěpána
31. prosince – 17.00

1. ledna 2021 – 10.00

PR výbor obce Metylovice připravil také 
na rok 2021 obecní kalendář, tentokrát s ná-
zvem Toulky po Metylovicích. Tentokrát ale 
bude jiný. Bude totiž soutěžní. 

„Najdete v něm 26 tipů na výlety po naší 
obci. V uplynulém roce nás ochromila korona-
virová pandemie, která přinesla řadu nařízení 
omezujících především shromažďování většího 
počtu osob. Jednou z mála povolených aktivit 
byly vycházky do přírody. Proto považuji tento 
kalendář za prima nápad, jak si zpestřit volný 
čas v dobách dobrých i zlých,“ hodnotí ho klad-
ně starosta Lukáš Halata. Kalendář dostanou 
občané do svých poštovních schránek zdarma. 
Bude ho možné ale také zakoupit na obecním 
úřadě.

A jaká jsou pravidla kalendářové soutěže? 
Úkolem soutěžících je navštívit místa vyob-
razená na fotografiích. U každé fotografie je 
GPS souřadnice, která dovede na danou loka-
litu a krátký verš, který navede na místo, kde 
je ukrytá krabička – tzv. keška. V ní je ukryto 
zajímavé povídání k danému místu. Lidé se 
na tomto místě s nalezeným obsahem vyfotí 
a fotografii spolu se jménem a příjmením za-
šlou na e-mail: soutez@metylovice.cz. Pokud 
se jim kešku nepodaří najít, mohou se vyfotit 
na místě, kde je souřadnice zavedla.

Každá fotografie bude zařazena do sloso-
vání o věcné ceny. To se uskuteční v lednu 
2022. Soutěž začíná 1. ledna a končí 31. pro-
since 2021. Čím více míst soutěžící navštíví, tím 
větší je šance na výhru. Z každého místa však 
mohou zájemci poslat pouze jednu fotku, tudíž 
každý jednotlivec může mít ve slosování maxi-
málně 26 fotografií.

Do slosování o drobné ceny budou zařaze-
ny všechny fotografie. Do slosování o hlavní 
ceny (turistický batoh, fitness hodinky, kapesní 
deka) budou zařazeni ti, kteří navštíví alespoň 
20 míst. 

„Pokud najdete kešku, jejíž obsah je poško-

zený, napište to, prosím, na výše uvedený e-
-mail.

Prosíme také všechny, aby kešku a reflex-

ní stezku nepřemísťovali, neničili a snažili se 
neprozradit její umístění,“ žádá všechny PR 
výbor.

TOULKY

© KLEINWÄCHTER holding s.r.o.
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První úsek nového chodníku je hotový

všichni obyvatelé ocení novou, tolik potřebnou 
infrastrukturu, která zásadně zvyšuje bezpeč-
nost všech účastníků silniční dopravy, zejmé-
na pak pěších v naší obci. Dopravní situace je 

v dané lokalitě nyní přehlednější a věřím, že se 
obyvatelé při pohybu kolem frekventované ko-
munikace budou cítit bezpečněji,“ řekl starosta 
Metylovic Lukáš Halata.

Křest dvou nových knih Renaty Spustové 
z Metylovic se bude konat v sobotu 12. prosin-
ce v 18 hodin. Tentokrát ale tato událost pro-
běhne on-line. Autorka, které vyšla již kniha 
povídek Někdy není půl šesté a autobiografic-
ký krátký příběh nazvaný Mutr, zvolila v obou 
novinkách jiný žánr. 

„Knihy jsou tentokrát hned dvě – trochu na-
pětí, podivných událostí, ale i romantiky, snad 
v únosné míře i pro mužské čtenáře, najdete 
v první knize, nazvané Co je šedé, nemusí 
být vlk. Je to v podstatě moje prvotina, kterou 
jsem dlouho neměla odvahu vydat, protože 
jsem měla pocit, že události, které se v příbě-
hu dějí, mi nikdo neuvěří. Ale situace, která 
se nyní děje kolem nás, celý rok 2020, přinesl 
podivností tolik, že se i můj příběh stává více 
uvěřitelný,“ uvedla Renata Spustová a do-
dala: „Protože opravdu žijeme a prožíváme 
podivné období, připravila jsem pro čtenáře 

ještě malý dárek, miniaturu nazvanou Jiné 
Vánoce. Jsou v ní kromě vánoční vzpomínky 
i verše, které vznikaly speciálně pro vánoční 
koncerty ve Frýdlantě nad Ostravicí. Básně 
Jak voní Vánoce a Housle ve vánočních tó-
nech měly zaznít na tom letošním, poslední 
verše dokonce za doprovodu houslí Jaroslava 
Svěceného. A přidala jsem ještě i text k pís-
ni Hallelujah Leonharda Cohena, který jsem 
napsala před lety pro děti z metylovské školy. 
Píseň je vlastně vánoční příběh. Mám příbě-
hy moc ráda a tento zaujal i děti, takže ho 
zpívaly nejen v Metylovicích, ale i v Čechách 
ve Starých Splavech, kde jsem dva roky učila. 
Dnešní doba kultuře příliš nepřeje, a tak bych 
vás chtěla pozvat v době předvánoční ales-
poň na virtuální křest obou knih, který proběh-
ne na mém facebookovém profilu. Moc mne 
potěšila i spolupráce s mojí dcerou Danielou, 
která zpracovala obálky obou novinek.“

Co je
šedé,

nemusí
být vlk

Renata Spustová

Křest nových knih Renaty Spustové online

S novým kalendářem bude zábava

Už více než týden sedí opět v lavicích. Prvňáčci i druháčci pilně pracují podle pokynů paní 
učitelky, která konečně není jen v televizi, ale je skutečná. I kamarádi jsou skuteční. 

Děti se radují z pravidelných vycházek. Od tohoto týden se k nim přidali i starší spolužáci. 

Do lavic opět usedli školáci

Obchod s potravinami a drogistickým zbo-
žím, který se nachází v budově obecního úřa-
du, bude na nějakou dobu uzavřený. Důvodem 
je výměna nájemníka. 

„Na zastupitelstvu jsme schválili nového 
provozovatele obchodu. Důvodem je, že stá-
vající nájemník se sám rozhodl skončit. Navíc 
jsme dostávali signály od lidí, že zásobování 
obchodu není ideální. I proto tam mnozí ne-
chodili. Ke konci listopadu tedy skončil,“ uvedl 

starosta Metylovic Lukáš Halata.
O provoz obchodu se přihlásilo několik zá-

jemců. „Vybrali jsme jednoho z nich a jsem 
rád, že jím je náš občan. Nyní si prodejnu bude 
dávat do pořádku a hned, jak to bude možné, 
otevře,“ upřesnil starosta.

Nového nájemníka se dočkají také prostory, 
ve kterých v minulosti sídlila pošta. Občané tam 
od nového roku nově najdou kosmetiku, mani-
kúru a pedikúru. 

Náš obchod bude v nových rukou

Odvoz odpadů bude tento rok ve středy 9. 
a 23. prosince 2020. Změna termínu odvozu 
popelnic nastane ale příští rok. Vzhledem 
k tomu, že rok 2020 končí lichým týdnem 
(53. týden) a nový rok 2021 začíná opět li-
chým týdnem (1. týden), mění se od 6. led-
na 2021 svoz komunálních odpadů a části 
separovaných odpadů (kontejnery s horním 
výsypem – K 1100 litrů). V naší obci tedy 
bude probíhat svoz popelnic jednou za 14 
dnů, nově každý lichý týden, vždy ve středu. 
První svoz popelnic v r. 2021 bude ve středu 

6. ledna.
Změny nastávají i ve sběru BIO odpadu. 

Od prosince 2020 se již BIO odpad nesbírá 
v sobotu. Nově mohou občané po předešlé 
dohodě s pracovníky obecního úřadu odlo-
žit BIO odpad v pracovní dny, v době od 7 
do 14.30 hodin.

Obecní úřad také nabízí zájemcům štěp-
ku. Tuto si mohou v libovolném množství na-
ložit v areálu bývalého horního kravína, a to 
pouze v pracovní dny v době od 7 do 14.30 
hodin. 

Odvoz odpadů se příští rok změní

Pokud někdo tápe a neví, co by mohl koupit 
svým blízkým, může využít nabídku obecního 
úřadu. Má totiž k dispozici krásné dárkové 
předměty. 

K dispozici jsou trička s logem obce Me-
tylovice, pexeso se snímky z kulturních akcí 

a dominantní stavby a zajímavosti obce nebo 
štamprle v koženém obalu – na krk a na opa-
sek. Všechny tyto předměty si mohou lidé pro-
hlédnout ve vitríně na schodišti obecního úřa-
du. A v obecním úřadě i zakoupit. Darujte svým 
přátelům či rodině vzpomínku na Metylovice. 

Nakupte si dárky na úřadě
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Vážení a milí spoluobčané,
je tady doba adventní, čas, kdy s očekáváním vyhlíží-

me Vánoce a pospolu se na ně připravujeme a těšíme. 
Tento rok je ale všechno jinak. Společné akce jsme mu-
seli zrušit a namísto toho se všichni zdržujeme v teple 
svých domovů. Přesto všechno bych vám chtěl popřát, 
aby i tato doba byla pro vás pěkná a plná příjemných 
chvil.

Přeji vám krásné Vánoce, plné lásky a štěstí a samo-
zřejmě především zdraví. Pevně věřím, že se naše životy 
snad už brzy vrátí do normálu a my se zase společně 
uvidíme na některé z našich společných akcí. Takže 
šťastné a veselé, byť zároveň i trochu jiné a netradiční! 

 Milan Vaněk, starosta Pstruží

Chodník podél frekventované silnice ve-
doucí z Frýdlantu na Čeladnou je hotový. 
Lidé už tak nemusí chodit po krajnici a bez-
pečně se dostanou domů. 

Obec Pstruží získala v roce 2020 dotaci 
z Integrovaného regionálního operačního 
programu (IROP), prostřednictvím 12. výzvy 
MAS Frýdlanstko-Beskydy. Cílem dotačního 
projektu byla novostavba chodníku, v délce 
cca 510 metrů, podél dopravně frekvento-
vané komunikace v katastrálním území obce 
Pstruží a katastrálním území města Frýdlant 
nad Ostravicí. 

Řešený chodník je koncipován v souladu 
s požadavky na pohyb osob s omezenou 
schopností pohybu a orientace. Dále došlo 
k vybudování tří míst pro přecházení a na-
světlení nástupiště autobusové zastávky 
směrem na Čeladnou. Stavba zahrnovala 
dva stavební objekty – samotný chodník 
a jeho osvětlení. 

Stavební práce probíhaly v období od kon-
ce června do října 2020. V listopadu 2020 
bylo požádáno o vydání kolaudačního sou-
hlasu. Očekává se, že realizace projektu 
povede ke zvýšení bezpečnosti všech účast-
níků silničního provozu. Žadatelem o dotaci 
byla Obec Pstruží a partnerem projektu bylo 
Město Frýdlant nad Ostravicí. Partneři spolu 
uzavřeli smlouvu o spolupráci a partnerství. 

Celkový rozpočet projektu včetně DPH 
činí 5 070 914 korun. Získaná dotace činí 
3 794 929,97 korun. Žadatel i partner projektu 
se podílí rovným dílem na neuznatelných nákla-
dech a nedotované části uznatelných nákladů.

První stupeň školy je především komunitní 
záležitostí. Takto jsme letos, díky karanténě, 
celospolečensky pojmenovali pravou potřebu 
dětí tohoto věku. A takto přistupujeme k výuce 
dětí v naší malé Lesní komunitní škole Hnízdo 
ve Pstruží, i když jsme on-line.

Oproti běžným školám máme v této době 
jednu malou výhodu. Naše děti a rodiče jsou 
již zvyklí jít v rámci studia svou cestou a vzdě-
lávat děti podle jejich aktuálních schopností 
a zájmů, učí se společně převážně životem. 
Proto našim dětem v této koronavirové době 
chyběla opravdu jen ta živá komunita. Tak 
i my se přizpůsobili nové situaci a fungovali 
on-line. 

Tři dny v týdnu jsme se potkávali prostřed-
nictvím internetu v malých skupinkách nebo 
všichni společně, a kromě matematiky, češ-
tiny nebo angličtiny jsme zkoumali stromy ze 

všech možných úhlů pohledů (stromy společ-
ně s houbami byly naším hlavním podzimním 
tématem), vzájemně jsme si doporučovali zají-
mavé dokumenty, intenzivně projektově proží-
vali svátky (28. říjen, 17. listopad), nacvičovali 
divadlo, debatovali nad bezpečností na sociál-
ních sítích, a dokonce jsme začali takto online 
tvořit školní časopis! 

Díky instruktážním videím mužské části pe-
dagogického týmu jsme vyráběli vzorkovníky 
dřeva a pozorovali průběh stavby laviček ko-
lem naší lesní školy. Stihli jsme takto na dálku 
i zaexperimentovat s mixováním hudby. Byla 
to ve své podstatě velmi zajímavá zkušenost. 
A i přesto, že komunitního ducha neztrácíme 
ani na sítích, těšíme se na vše živé. Na naší 
živou výuku, na naší živou učebnu, na naše 
živé děti.☺  Dagmar Stodůlková, 

 ředitelka Lesní komunitní školy Hnízdo

My tři králové jdeme k vám, štěstí, zdraví 
vinšujem vám… Tato známá melodie rozezní-
vá na začátku ledna domácnosti mnoha z nás. 
A to díky Tříkrálové sbírce, největší sbírkové 
akci v České republice. A co je vlastně její pod-
statou? Na to odpověděl ředitel Charity Frý-
dek-Místek Martin Hořínek: „Tříkrálová sbírka 
je vyjádřením lidské vzájemnosti a pospolitosti, 
kterou jsme schopni jako lidé vytvářet. Sbírka 
je synonymem pomoci potřebným a vzájemné 
solidarity jak v časech dobrých, tak i v těch ne 
úplně veselých. Všechny tyto dobré vlastnosti 
máme podle mého názoru v sobě, což se uka-
zuje nejen na této sbírce, ale i nyní, v časech 
koronavirových. Stejně tak symbolizuje Tříkrá-
lová sbírka vytváření společenství, potkávání 
se. I když setkávání bude v příštím roce asi 
trochu jiné než doposud.“

Tříkrálovou sbírku na Frýdecko-Místecku 
organizuje Charita Frýdek-Místek ve spolu-
práci s obcemi, farnostmi a různými mládež-
nickými organizacemi. Díky štědrosti a oběta-
vé práci se na Pstruží podařilo letos v lednu 
vybrat 44 869 korun. 

Sbírka na začátku roku 2021 bude kvůli 

současné situaci spojené s šířením koronaviru 
a vládními omezeními jiná. „Kvůli koronaviro-
vým opatřením bude sbírka v mnohém odlišná. 
I když pracujeme s různými variantami a scé-
náři, nikdo nemůže přesně říci, zda bude mož-
né a jak bude vypadat koledování. Vždyť právě 
koledování, roznášení Tříkrálového požehnání 
dům od domu spojené s vybíráním příspěvků 
na podporu charitního díla a pomoc potřebným 
je základ této sbírky.“

I v roce 2021 sbírka Tří králů proběhne, 
dozná však změn. Koledování bude trvat až 
do 24. ledna, tedy o dva týdny déle. „Máme při-
praveny alternativní možnosti pro koledování, 
Tříkrálové požehnání, možnosti přispět, pokud 
nebudou moci koledníci vyjít v rozsahu, na jaký 
jsme zvyklí. Ač jsme to nepředpokládali, vel-
ká část sbírky se díky restriktivním opatřením 
přesune do on-line prostoru. Budoucnost je 
zatím tak trochu zahalena mlhou, proto dopo-
ručujeme sledovat naše webové stránky nebo 
sociální sítě, kde budou zveřejňovány aktuální 
informace,“ doporučil Hořínek.

Při využívání výtěžku sbírky se pořadatelé 
řídí předem danými pravidly tak, aby byla maxi-

malizována její transparentnost. Každá Charita 
například sepisuje tzv. záměry, tedy dokumenty, 
ve kterých vysvětluje, jak chce získané peníze 
použít. „Využití plánujeme obdobné jako v loň-
ských letech. Mimo opravy a rekonstrukce v po-
bytových zařízeních vedoucích ke zvýšení kvality 
života klientů a podpory volnočasových a vzdě-
lávacích aktivit pro děti a mládež, chceme koupit 
potřebný vůz pro Salvii – domácí zdravotní péči, 
která zajišťuje i mobilní hospicovou péči, a zajistit 
nové zoo-terapeutické aktivity pro klienty. Stejně 
tak vnímáme aktuální situaci a jeden z našich 
záměrů pamatuje na možnou realizaci protikovi-
dových opatření v příštím roce, protože bezpečí 
našich klientů a pracovníků je pro nás velmi důle-
žité téma. Veškeré záměry naleznete na našich 
webových stránkách,“ doplnil Martin Hořínek. 

Tříkrálová sbírka 2021 bude probíhat od 1. 
do 24. ledna. Přispívat mohou lidé do tříkrá-
lových pokladniček, pomocí QR kódu ve vaší 
bankovní aplikaci, příspěvkem na účet nebo 
pomocí dárcovské DMS.

Více informací o sbírce najdou zájemci 
na webových stránkách Charity Frýdek-Místek 
nebo www.trikralovasbirka.cz.

Jak jsme přenesli LES do on-line výuky

Pro naše nejmenší děti jsme ve čtvrtek 
26. listopadu připravili obohacující program 
ve spolupráci s muzikoterapeutkou Vladimírou 
Gavlasovou. 

Děti si užily harmonizující a bohaté zvuky 
v podání etnických hudebních nástrojů – tibet-
ských mís, sundrumu, kantele, koshi zvonko-
her, šamanského bubnu a indiánské flétny. 

Hrou na djembe bubínky si děti vyzkoušely 
udržení zadaného rytmu, pravidelné střídání 
rukou a také doprovod lidových písní, tedy 
propojení zpěvu s hrou na djembe. Program 
byl zakončen krátkou relaxací s poslechem 
nástrojů, prožitkem uvolnění a vstřebání inten-
zivně prožitých okamžiků. 

 Adam Zielina, ředitel školy

Muzikohrátky v naší mateřince

Chodník zvýšil bezpečnost chodců

Tříkrálová sbírka míří také na Pstruží

Hasiči ze Pstruží mohou hodnotit svoji 
činnost za rok 2020 jako úspěšnou. Provádí 
represivní a preventivní činnost, ale věnovali 
se také společensko-kulturní činnosti a sou-
těžím. V rámci represe se prováděly zásahy 
u tří požárů na katastru obce. 

V prvém případě 15. března se jednalo 
o asistenci jednotce HZSMK F-M při likvidaci 
požáru v lesním porostu Ondřejníku, nedale-
ko od vrcholu Skalka. Druhý zásah u požáru 
byl 22. dubna, kdy naši hasiči likvidovali po-
žár nízkého dřevěného objektu v centru obce 
u č.p. 93, nedaleko obecního úřadu. Požár 
uhasili ještě před příjezdem zásahové jed-
notky z Frýdlantu n. O. 

Ve třetím případě se aktivně podíleli na li-
kvidaci požáru hrabanky ve svahu Ondřejníka 
pod areálem roubenka Ondřejníček. Zde se 
jednalo zejména o co nejrychlejší dopravu 
vody na místo. Plně se zde osvědčilo vozidlo 
CAS Tatra 148, které je i přes své stáří pečli-
vě a pravidelně připravováno, tak jako osádka 
(Dudek, Kaniok, Šrubař). Drželi krok s mno-
hem modernějšími vozy, když po celé dvě ho-

diny likvidace požáru bylo potřeba dopravovat 
na místo vodu, když v celém masívu Ondřej-
níku není potřebný vodní zdroj. Po ukončení 
zásahu byli pověření strážením požářiště 
po zbylé odpoledne a po celou noc, protože 
požár se nacházel na katastru obce Pstruží. 

Z dalších zásahů je potřeba zmínit několik 
technických pomocí, kdy bylo potřeba poká-
cet nebezpečně nalomené nebo vyvrácené 
stromy, popřípadě likvidovat bodavý hmyz. 

Další oblastí je prevence a zejména škole-
ní zásahové jednotky a její výcvik. 

Ve společensko-kulturní oblasti vše pro-
bíhalo s obtížemi, a to z důvodu vládních 
omezení způsobených šířením koronaviru. 
Ještě před začátkem vládních omezení hasiči 
uspořádali v sobotu 1. února tradiční Hasič-
ský ples na Vlčárně, který byl velice úspěšný. 
Také byla nazdobena a instalována tradiční 
májka v centru obce. V době rozvolnění pro-
běhlo její slavnostní pokácení. 

V letních měsících se uskutečnilo setkání 
s družebním sborem Imel ze Slovenska. Bylo 
to v rámci přeshraniční spolupráce. Přes 

vládní omezení probíhala celoroční činnost, 
zejména údržba a příprava techniky. V ome-
zeném rozsahu se řešily organizační záleži-
tosti. V sobotu 12. září pak hasiči uskutečnili 
zdařilou prezentaci pro děti v rámci Dne re-
kordů a kuriozit, který se konal ve skiareálu 
Opálená. Hasiči zde předvedli svou techniku, 
obě hasičská vozidla, včetně příslušenství. 
Pro děti zároveň připravili několik dovednost-
ních soutěží s hasičskou tematikou a odmě-
nili je cenami. 

Velkým úspěchem, s ohledem na CO-
VID-19, bylo zorganizování seriálu hasič-
ských soutěží s názvem Beskydská liga. Or-
ganizaci měla na starost právě SDH Pstruží. 
A bylo to provázeno velkým organizačním 
nasazením a ochotou všech zúčastněných 
soutěžících sborů dohodnout se, upravit ter-
míny soutěží a ve zkráceném rozsahu ligu 
uskutečnit. Za to patří všem zúčastněným 
poděkování. Ženy SDH Pstruží se nakonec 
umístily na skvělém 2. místě. Sezóna 2020 
tedy byla pro hasiče ze Pstruží úspěšná.

  Kronikář obce Pstruží 

Bilance činnosti SDH Pstruží za rok 2020
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Školáci z beskydského Dětského domova 
Čeladná už nebudou muset při distanční výu-
ce čekat na volný počítač, výpočetní techniku 
potřebnou pro výuku i volný čas dětí získali 
nečekaně hned od dvou dárců najednou. Spo-
lečnost Motor Lučina jim zajistila 15 repasova-
ných počítačů, na dalších pět notebooků získal 
domov 150 tisíc korun od Nadace ČEZ.

V domově mají s distanční výukou problém 
právě vzhledem k nedostatečnému vybavení 
výpočetní technikou, vychovatelé dosud vedli 
děti spíše k přírodě než k počítačům. „O jeden 
počítač se dělilo několik dětí, teď už bude mít 
každý větší školák vlastní zařízení. Je to ob-
rovská pomoc, za kterou z celého srdce dě-
kuji,“ vysvětlila Kateřina Surovíková, ředitelka 
domova, který vloni oslavil 100 let a zaměřuje 
se hlavně na všestranný rozvoj dětí, od důrazu 
na vzdělávání až po vedení dětí ke sportu.

Finance na pět notebooků získal domov 
od Nadace ČEZ, která děti podpořila prostřed-
nictvím charitativní aplikace EPP – Pomáhej 
pohybem. „Do pomoci se zapojilo opravdu 
hodně lidí, kteří při svých procházkách nebo 
projížďkách na kole získávali v aplikaci body 
a ty pak přidělili čeladenskému domovu. Jsme 
rádi, že můžeme podpořit právě tento domov, 
protože patří k nejvzdálenějším od Prahy a se 
sháněním potřebných financí to nemá jedno-
duché,“ řekla ředitelka Nadace ČEZ Michaela 
Ziková.

Kromě notebooků získaly děti i počítače – ty 
domovu darovala firma Motor Lučina a její přá-
telé. „Oslovili jsme našeho partnera, společnost 
TINT, zda by pro tento účel nenašla vhodné po-
čítače. Nápad se jim líbil, tak pro čeladenský 

domov připravili 15 repasovaných počítačů 
a my jsme nakoupili nové monitory, myši, klá-
vesnice, web kamery a další vybavení potřebné 
k provozu,“ řekl jednatel společnosti Tomáš Po-
lach s tím, že za iniciativou stojí frýdecko-mís-
tečtí házenkáři a volejbalisté, kteří mezi sebou 
vybrali 12 tisíc korun a přišli do firmy s nápa-
dem společné pomoci dětem. „Hned se nám to 
líbilo, pro nás je možnost někomu pomoci vylo-
ženě potěšením,“ dodal Tomáš Polach.

„Chtěla bych ohromně poděkovat Motoru 
Lučina a házenkářům a volejbalistkám z Frýd-
ku-Místku za poskytnutí takto skvělého dárku 
pro výuku našich dětí, protože pro nás má velký 
význam. Vzhledem k tomu, že tady máme 48 
dětí, z toho 20 středoškoláků a spoustu malých 
dětí na prvním a druhém stupni, tak počítačo-
vou techniku hodně potřebujeme. Tato doba je 
pro nás velice náročná jak výukově, tak mate-
riálně, takže tento dar nám obrovsky pomůže,“ 
zdůraznila ředitelka Kateřina Surovíková. 

S nápadem pomoci dětem, které jsou samy, 
přišel vedoucí družstva Pepino SKP Frýdek-
-Místek Zdeněk Verlík. „V dnešní nelehké době 
jsme chtěli udělat Mikuláše pro děti. Oslovil 
jsem majitele naší firmy, který má s těmito 
akcemi zkušenosti. Domluvili jsme se na tom, 
že firma pomůže dodáním počítačů a my vybe-
reme určitý finanční příspěvek pro děti. Půjde 
zhruba o 12 tisíc korun. Hlavní myšlenkou bylo 
pomoct dětem, které jsou samy,“ vysvětlil Zde-
něk Verlík.

„Myšlenka vybrat nějaké peníze na děti se 
nám všem ohromně zalíbila. Sám mám doma 
dvě děti na distanční výuce, takže vím, jak je to 
teď pro ně náročné. Věřím, že jim to do budouc-

na pomůže. Chtěl bych jim za sebe i za všech-
ny spoluhráče popřát, aby překonali tuto neleh-
kou dobu,“ řekl Tomáš Sklenák, který v letošní 
sezoně po patnácti letech strávených v Němec-
ku opět obléká frýdecko-místecký dres. „Dětem 
doma určitě škola chybí, protože na distanční 
výuce se tak nesoustředí, jako by seděly v lavi-
cích ve svých třídách. Je to pro všechny hroz-
ně náročné. Na druhou stranu je dobře, že se 
alespoň tímto způsobem učí. V tomto ohledu 
mohou počítače dětem ohromně pomoct,“ po-
kračoval. 

„Jsme moc rády, že nás házenkáři oslovili, 
abychom se na této akci s nimi mohly podílet. 
Když vezmeme v potaz dobu, která nyní je, 
tak počítače pro děti jsou jednou z nejlepších 
možností, jak jim nyní pomoci,“ poznamenala 
volejbalistka Sokola Frýdek-Místek Veroni-
ka Šnellyová. Koronavirus jejímu týmu letos 
značně zkomplikoval život. „Po měsíci, co jsme 
trénovaly, nám polovina týmu spadla na dva-
cet dní do karantény. Příprava tak přišla vni-
več, takže jsme se do toho zase musely znovu 
vracet, což nebylo vůbec jednoduché. Jsme 
rády, že jsme alespoň dva týdny mohly tréno-
vat v hale a v sobotu už se bude zase hrát, byť 
s povinností testovat hráčky, které covid nepro-
dělaly. Sezona tak bude zajímavá, různorodá 
a snad se dohraje,“ dodala Šnellyová. 

Budova dnešního Dětského domova Če-
ladná sloužila původně jako sirotčinec pro děti 
hornických sirotků a později jako ozdravovna 
pro děti z Ostravska, po druhé světové válce 
v něm našly útočiště děti a ženy z Lidic. Dnes 
je z něj moderní zařízení, ve kterém žije v šesti 
rodinných skupinách až 48 dětí.

„Proboha, radujte se 
více! Je to jediný a nejspo-
lehlivější lék na všechny 

nemoci,“ napsal Nikolaj Vasiljevič Gogol. 
O nemocech a zejména o té kovidové jsme 
v uplynulém měsíci slyšeli či četli prakticky 
pořád. Mnozí dokonce sami onemocněli, či 
ochořel někdo blízký či známý. 

Také děti vnímaly všechny tyto zprá-
vy, a když k tomu přidáte zavřenou školu 
a učení on-line, tak je jasné, že moc dů-
vodů k radování neměly. Vychovatelky 
z prázdné školní družiny smutně otáčely 
listy v kalendáři a sledovaly, jak rychle čas 
ubíhá a ony se nemohou se s dětmi při-
pravovat na Halloween, Dušičky či svátek 
sv. Martina. A víte vy vůbec, že v listopadu 
slavíme Světový den televize? Určitě u nás 
nenajdete nikoho, kdo by neznal televizní-
ho Večerníčka a jeho pohádky. A nápad byl 
tu, konec smutnění a hurá na to. Připra-
vili jsme pro kluky i holky a jejich rodiče 

Pohádkové podzimní putování s tajenkou. 
Rodičům či starším dětem stačilo mrknout 
na naše webové stránky, zjistit kudy vede 
cesta, stáhnout si křížovku a mohli kdy-
koliv během víkendu vyrazit na trať a vy-
zkoušet své znalosti večerníčkových pohá-
dek. A pak už jen stačilo odeslat tajenku 
na email a bylo to. Trochu jsme měli obavy, 
jak to všechno dopadne a zda vůbec bude 
mít někdo čas a chuť vyrazit do přírody. 
A jak to nakonec dopadlo? No, měli jsme 
radost a vypadá to, že nejen my.  MM

Podzimní pátrání v okolí Čeladenky

Stejně jako všude jinde byl náš klub 
v listopadu uzavřen včetně vycházek. Tak 
jsem sáhl do našeho bohatého archivu 
a vybral pár skupinových fotek z klubo-
vých autobusových zájezdů. 

Bylo jich za těch téměř 11 let docela 
dost, takže jen takový vzorek těch nejzda-
řilejších.

Jak to bude v prosinci
To momentálně nevím, záleží na stupni 

případného uvolnění, pokud tedy nějaké 
bude. V případě, že by to bylo „hratelné“, 
tak bychom spáchali cca tři vycházky 
do okolí, v klubu pak jen komorní akce, 
tzn. angličtinu a karetní hrátky. Ale opa-
kuji, že to je jen takový „nástřel“, uvidíme 
tedy…

Pár slov závěrem
Přeji vám všem pokud možno mírový 

advent a smysluplné prožití vánočních 
svátků ve zdraví. Zachovejme si zdra-
vý rozum a trpělivost, byť to někdy není 
opravdu jednoduché.

Opakovaně ještě připomínám, že vše 
o našem klubu od jeho vzniku v r. 2010 
najdete na www.senioriceladna.cz. 

 Petr Bernady

Očekávaný listopadový spánek, ještěže je na co vzpomínat…

Do Dětského domova Čeladná přijel Ježíšek o měsíc dříve, přivezl počítače

2011 – Muzeum Tatry v Kopřivnici. 2012 – Před pivovarem v Nošovicích.

2016 – Před zámkem Lešná.

2019 – U malířů manželů Hartingerových v Karolince.

2020 – Zámek Vizovice, posléze Luhačovice.

2017 – Šikmý kostel v Karviné.
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slovo starosty

Janovice

Vážení spoluobčané, 
již za několik dnů vstoupíme do adventního období a budeme se připravovat na „Štědrý den“ a pří-

chod nového roku. Tato doba je především určená k zamyšlení a vzpomínkám.
Úvodem si dovolím jen krátce shrnout dění v obci Janovice. Letošní situace celkově nepřála kultur-

nímu životu v obci a to mě, a určitě nejen mě, velmi mrzí. I tak jsme ale nezaháleli a snažili se v rámci 
omezení využít každou možnou chvilku. Stihli jsme alespoň dvě promítání amatérských dokumentů 
v našem kině a k naší radosti byl o tyto akce velký zájem ze strany občanů. Bohužel pak nastala 
situace, kdy nebylo možné setkávat se osobně, a tak jsme se v této nelehké době pokusili setkat 
prostřednictvím online vysílání spojeného s tradičním a vlastně netradičním Dnem obce Janovice. Ná-
sledovaly dva zájezdy seniorů, a to na Lysou horu a na Slovensko. V září, za krásného počasí, proběhly 
za hojné účasti závodníků tradiční Janovické kopečky a tím to zase vše co se týče kulturního života 
v obci skončilo. 

Nyní v tento čas jsme byli zvyklí potkávat se pravidelně na vánočních trzích u nás v obci. Dle oče-
káváného vývoje a po následné dlouhé úvaze jsme podobně jako u jiných kulturních aktivit v tomto 
roce museli od konání upustit. Doufám a pevně věřím, že v příštím roce už tato situace nenastane, 
nebo alespoň ne v takové míře. Při psaní tohoto odstavce se mi vybavila replika o trudomyslnosti ze 
známé divadelní hry „Dobytí severního pólu“, ale k tomuto směřovat v tomto článku nechci. Nechme 
tedy v tomto ohledu rok 2020 za námi a pojďme raději plánovat ten další. Dle toho, jak komunikuji se 
zástupci našich spolků, chuť k tomu je, a to je nejdůležitější.

Z pohledu fungování obecního úřadu jsme naštěstí nemuseli řešit žádnou karanténu a s tím spojená 
opatření. Vyřizovali jsme sice více agendy online, ale v práci jsme byli denně. Zpracovávali jsme vaše 
žádosti a pokračovali na rozpracovaných projektech a věnovali se práci, která povede k dalšímu rozvoji 
obce. Konečně se můžeme pochválit, že mimo jiné již máme vydána stavební povolení na II. etapu 
chodníků a komunitního bydlení seniorů. Rovněž bylo zahájeno vodoprávní řízení na stavbu kanalizace 
a ČOV v obci. Pro tyto investiční záměry máme v plánu podávat žádosti o dotace, a to hned začátkem 
roku 2021. Určitě neušlo vaší pozornosti, že budova Mateřské školy v Janovicích dostala novou zářivou 
fasádu a podařilo se vystavět běžeckou dráhu s doskočištěm u základní školy. Byla také dokončena 
akce, týkající se revitalizace zeleně v naší obci. Našly se i peníze na opravy autobusových zastávek, 
kterým jsme dali důstojný a elegantní vzhled. Za významnou událost letošního roku považuji vydání 
krásně zpracované historické publikace „Janovice v proměnách věků“, kterou jsme začali v tomto ob-
dobí prodávat a možná by se mohla stát pro někoho krásným vánočním dárkem.

Osobně mám také radost ze spolupráce s novým kronikářem obce panem Filipem Petrošem. Mimo 
práci na tvorbě textu kroniky obce Janovice se v rámci své činnosti věnuje aktivně i historii obce a jeho 
zajímavé články můžete číst jak v Mikroregionu Frýdlantsko-Beskydy, tak na webových stránkách obce. 
V rámci činností komisí obnovujeme postupně galerie fotografií z původního webu obce Janovice a zpří-
stupňujeme i digitalizované kroniky naší obce. Je to práce zdlouhavá a udržet přehlednost našeho 
webu při množství zpracovávaných informací a dat není vždy věc jednoduchá. Dalo by se toho napsat 
ještě mnoho a mnoho, ale věřím, že sledujete naši práci i v průběhu roku a o dění v obci jste dostatečně 
informováni. Práce na úřadě a péče o vzhled obce jako celek je velmi různorodá činnost a je to hlavně 
činnost týmová. Obecně platí, že jen co zhodnotíme rok, který se blíží ke svému konci, tak začneme 
znovu plánovat, rozpočtovat a připravovat se na ten rok další. Nápadů máme ještě mnoho, ale všichni 
tušíme, že v nastávající době bude rozhodující finanční situace obce, a bohužel už je avizováno, že příští 
rok bude financí zcela jistě méně. 

Závěrem chci poděkovat zastupitelům obce, našim dvěma kolegyním na úřadě, technickým pra-
covníkům obce, komisím, výborům a všem občanům, kteří nám svou prací, znalostmi či zkušenostmi 
pomohli v letošním roce naši obec dále rozvíjet, bez nich by toto vše nebylo možné. Dále bych chtěl 
poděkovat pedagogům naší školy, kteří museli přejít na distanční výuku s vědomím toho, že není jisté, 
jak tato situace dlouho potrvá, a také rodičům malých školáků, bez jejichž spolupráce by výuka na dálku 
nemohla fungovat. Velké poděkování patří i všem zaměstnancům naší mateřské školy, kteří i nadále 
zajišťují její chod a starají se o děti rodičů, kteří by jinak chyběli na svých pracovištích.

Vám, vážení spoluobčané, přeji hlavně pokud možno poklidný průběh předvánočních příprav, abys-
te vánoční svátky prožili v pohodě a radosti, a do nového roku vám všem přeji mnoho štěstí, zdraví 
a úspěchů. Pojďme do nového roku 2021 společně vykročit s novou energií a velikým elánem.

 Svatopluk Běrský, starosta obce

jubilea

Gratulace
Všechno nejlepší, hodně štěstí, zdraví 

a životní pohody přejeme k listopadovému 
jubileu paní Marii Chrobákové, Zdeňce Gřun-
dělové, Jarmile Kijonkové, Marii Ledvoňové 
a Miroslavě Bílské, všem z Janovic. 

Obec Janovice

Dne 13. listopadu 2020 jsme pokřtili první knihu 
kompletně zachycující historii obce Janovice od ob-
dobí před více než 570 lety až do dnešních dob.

Myšlenka na vznik publikace o historii naší 
obce, která doposud nebyla nikdy celistvě zpraco-
vána, vzešla na počátku loňského roku. Jako autor 
knihy byl vybrán PhDr. Jan Hruboš, Ph.D., který 
působí na filozofické fakultě Ostravské univerzity 
a v Zemském archivu v Opavě. O jeho odbornosti 
a kvalitách svědčí také fakt, že stojí za vznikem již 
řady historických děl, včetně dějin několika obcí 
v našem regionu. Knihu pro obec vydalo ostrav-
ské nakladatelství Montanex, jakožto svou 559. 
publikaci. Je rovněž označena ISBN číslem, díky 
čemuž je zavedena v oficiální databázi knih a vý-
tisky jsou umístěny v Národní knihovně, Moravské 
zemské knihově a vědeckých knihovnách.

Náročná práce na publikaci byla rozčleněna 
do několika fází. Na jaře roku 2019 začal autor pát-
ráním v archivech, kde hledal zmínky o Janovicích. 
Jak můžeme v seznamu zdrojů v knize nalézt, ne-
jedená se pouze o české archivy, ale rovněž o ar-
chivy v Polsku, Slovensku a Rakousku. Současně 
s pátráním v archivech proběhla také výzva veřej-
nosti k poskytnutí materiálu, informací a fotografií 
k problematice historie obce. Musíme konstatovat, 
že se podařilo dát do kupy obrovské množství zdro-
jů a fotografii, za což všem nesmírně děkujeme.

Po nahromadění informací přišla fáze ověření 
a upřesnění. K této příležitosti byla svolána be-
seda s občany, kde autor prezentoval své do-
savadní poznatky. Akce se zúčastnilo bezmála 
třicet občanů a z více než dvouhodinové diskuze 
vzešla opět řada důležitých a zajímavých po-

znatků. Shodou okolností proběhla tato beseda 
13. listopadu 2019, tedy na den přesně rok před 
pokřtěním hotové publikace.

V lednu 2020 se již autor pustil do psaní sa-
motného textu, který jsme mnohokrát konzul-
tovali, abychom došli ke kýženému výsledku. 
Po půl roce vznikl hrubý text, připravený k dal-
šímu zpracování. Následovalo několik měsíců 
pročítání, korektur, úprav, umísťování fotografií 
a grafického zpracování. Konečná verze knihy 
byla odsouhlasena v polovině října a započal 
samotný tisk a výroba šesti set výtisků.

Celý proces vzniku publikace tedy trval rok 
a půl. Ještě jednou děkujeme všem, kteří se podíleli 
na jejím vzniku, ať již poskytnutými informacemi, fo-
tografiemi či jinými materiály. Jmenovitě je pak po-
třeba vyzdvihnout pana Radovana Garbu, který byl 
u zrodu nápadu na vydání knihy o historii a během 
tvorby byl výrazně nápomocen při shromažďování 
informací a také při finálních korekturách textu.

Prodej knihy byl zahájen v pondělí 16. listo-
padu a bude probíhat vždy v úřední dny, tedy 

v pondělí a středu od 9.00 do 11.00 a od 13.00 
do 16.00. Cena je 450 korun. Zakoupit ji můžete 
v uvedené dny v kanceláří u starosty Svatoplu-
ka Běrského a v kanceláři u Lukáše Pláničky. 
Knihu je možno také rezervovat emailem (sta-
rosta@obecjanovice.cz, l.planicka@obecjanovi-
ce.cz) či telefonicky a poté osobně vyzvednout 
v uvedené dny na obecním úřadě.

Vydání historické publikace „Janovice v promě-
nách věků“ je pro obec významnou událostí. Tato 
kniha poskytne náhled do historie obce současným 
obyvatelům a rovněž ji zachová budoucím genera-
cím. Je tedy škoda, že jsme kvůli aktuální epidemio-
logické situaci a opatřením k této příležitosti nemohli 
uspořádat slavnostní křest za účasti veřejnosti 
a také autora. Pokud ovšem na jaře situace dovolí, 
připravíme dodatečně besedu s autorem a nakla-
datelem knihy. Před zahájením prodeje jsme ji tedy 
alespoň symbolicky pokřtili před obecním úřadem 
a věříme, že se vám bude líbit, naleznete v ní mno-
ho nových poznatků o naší obci a strávíte příjemný 
čas při jejím čtení.  Lukáš Plánička

Psal se rok 1949, když byla z podnětu míst-
ního Národního výboru a Sdružení rodičů a přá-
tel školy zřízena Mateřská škola v Janovicích.

Jako nejtěžší se v danou chvíli jevilo zajiš-
tění vhodné budovy, jež by vyhovovala svým 
rozpoložením, poněvadž obec žádnou takovou 
stavbou nedisponovala. Pomocnou ruku po-
dala p. Božena Gedziková (Sumarová), která 
za účelem vytvoření mateřské školy nabídla 
přízemí svého domu č. p. 321. Po úpravách 
a rekonstrukci budovy se mohla mateřská ško-
la otevřít a p. Sumarová se stala od roku 1950 
do roku 1958 přímo její první ředitelkou.

Předpokládalo se, že do mateřské školy na-
stoupí 25 až 30 dětí, avšak jejich počet převýšil 
veškerá očekávání. Již ve školním roce, kdy byla 
mateřská škola otevřena, ji navštěvovalo 36 dětí. 
Prostory pro takový počet dětí byly nevyhovující 
a pracovní podmínky ztížené. Díky žádosti o na-
výšení prostor se docílilo toho, že si děti mateřské 
školy mohly chodit hrát do Bezručova sadu, kde 
se jim vybudovalo pískoviště a také instaloval 
kolotoč. Do roku 1952 byl provoz mateřské školy 
jen dopolední, teprve v prosinci roku 1952 zahájila 
mateřská škola na žádost rodičů celodenní pro-
voz. V letech 1958 až 1969 se ve funkci ředitelky 
mateřské školy ocitla p. Olga Kozlová. Ve škol-
ních letech 1965 až 1967 se pro mateřskou školu 
podařilo získat prostory v budově bývalé osmileté 
střední školy. V tuto dobu mateřskou školu na-
vštěvovalo celkem 27 dětí. A tak plynul čas až 
do roku 1973, kdy došlo k velkým změnám. V bu-
dově byly uvolněny další prostory, které mateřská 
škola uvítala s otevřenou náručí. Mimo jiné mohla 
být zřízena druhá třída, jelikož onen školní rok 
mateřskou školu navštěvovalo již 53 dětí. Ve škol-
ním roce 1969/1970 působila ve funkci ředitelky 
MŠ p. Helena Vojkovská, kterou již v roce 1970 
nahradila p. Olga Kokšová, jež byla ředitelkou 
do roku 1973. V tomto roce nastoupila na ma-
teřskou dovolenou a po dobu dvou let (do roku 
1975) ji ve funkci ředitelky MŠ zastoupila p. Zdeň-
ka Pustková. Po mateřské dovolené v roce 1975 
se p. Olga Kokšová vrátila do funkce a vedla MŠ 
až do roku 1994. V roce 1994 nastoupila na pozici 
ředitelky MŠ p. Blažena Gorylová, která již v MŠ 
pracovala od roku 1973 jako učitelka.

Rok 1996 se nesl ve znamení nižšího počtu 
dětí, konkrétně 23, a tak se školka stala jen jed-

notřídní. O dva roky později interiéry mateřské 
školy opět ožily, neboť se zapsalo 42 dětí a opět 
byly zprovozněny dvě třídy. V lednu roku 2003 
došlo v Janovicích ke sloučení mateřské školy se 
základní školou. P. Blažena Gorylová byla stále 
ve funkci vedení MŠ jako vedoucí učitelka až 
do roku 2015. V mateřské škole pracovala úcty-
hodných 42 let. V průběhu let procházela budova 
mateřské školy celou řadou stavebních úprav. 
Proběhla výměna oken, linolea, šatních skříněk, 
dětských toalet, pravidelně se malovaly prostory, 
na školní zahradě došlo k vydláždění chodníčků 
a do budovy byla pořízena tepelná čerpadla. 
Všechny dané investice a vynaložené úsilí však 
nestačily. Stávající budova a vybavení neodpoví-
daly hygienickým a bezpečnostním předpisům, 
a proto se jako nezbytná jevila potřeba rozsáhlé 
rekonstrukce. V důsledku oné skutečnosti byl pro-
voz v mateřské škole dne 30. června 2006 ukon-
čen, budova během víkendových dnů vyklizena 
a na samotném počátku letních prázdnin dne 3. 
července t. r. započaly demoliční práce. Následu-
jící školní rok 2006/2007 započal netradičně, a to 
ve škole základní, kde personál a děti našly své 
útočiště. V prostorách družiny a sborovny byly 
dětem zřízeny dvě třídy. Prostředí cvičné kuchyň-
ky sloužilo jako jídelna a prostor pro své šatstvo 
a obuv děti nalezly v šatnách u tělocvičny. Pod-
mínky byly sice „bojové“, ale s dobrou organizací 
a kolektivem se vše zvládlo na výbornou.

Den otevřených dveří se v nově zrekonstru-
ované budově mateřské školy odehrál 1. květ-
na 2007. O pár dní později už nové prostory 
zaplnil dětský smích. Stavba má po rekonstruk-
ci zcela jiné dispoziční řešení než doposud. Se-
stává ze tří podlaží. Zatímco ve spodním pod-
laží se nacházejí prostorné šatny dětí a kuchyň 
s jídelnou, druhé a třetí podlaží slouží jako třídy. 
V podkroví se navíc nachází lehárna.

Poněvadž předškolních dětí se v obci nachá-
zelo mnoho a kapacita MŠ byla omezená, došlo 
1. listopadu 2015 k otevření nového oddělení 
mateřské školy v prostorách janovické základní 
školy. Do tohoto oddělení nastoupilo 23 „před-
školáků.“ V témže roce se vedoucí učitelkou stala 
p. Vendula Matoušková, která 30. listopadu roku 
2016 nastoupila na mateřskou dovolenou. Její 
pozici zastoupila od 1. prosince 2016 p. Ivana 
Spratková. V roce 2017 se na zahradu kmenové 

mateřské školy pořídily nové herní prvky, neboť 
původní již nevyhovovaly bezpečnostním nor-
mám. Rok 2018 přinesl v celé budově základní 
školy, a tím i v odloučené třídě mateřské školy, 
celkovou výměnu oken a instalaci vzduchotech-
niky. V dubnu roku 2018 vedoucí učitelka Ivana 
Spratková nastoupila na mateřskou dovolenou 
a na její místo byla jmenována p. Pavla Ivánková.

Závěr školního roku 2018/2019 představoval 
další neočekávanou rekonstrukci hlavní budovy 
mateřské školy. Došlo k odhalení závady ve sta-
tice stavby, a poněvadž se jedná o mateřskou 
školu a nic nesmělo být zanedbáno, započaly 
opětovné demoliční práce. Strop a zároveň podla-
ha mezi třídami byly zbourány, vyztuženy a nově 
postaveny. A když už se bouralo a opravovalo, 
v závěru prázdnin byla celá školka i nově vymalo-
vána, třídy nově obloženy (staré obložení bylo již 
značně poškozeno), do tříd byly zakoupeny nové 
koberce, do jídelny nová výzdoba, na zdi a do tří-
dy nejmladších dětí byl na míru zhotoven nový 
nábytek. Současně došlo v době letních prázdnin 
k zateplení budovy, která získala stejný nový ka-
bát jako škola základní, čímž došlo ke sjednocení 
vzhledu všech budov. A nezapomeňme, že i ma-
teřská škola byla vybavena vzduchotechnikou. Je 
očividné, že se v naší mateřince stále něco děje.

V tomto školním roce naši mateřskou školu 
v Janovicích navštěvuje nejvíce dětí v historii, 
a to od okamžiku jejího založení. Ona skutečnost 
nás velmi těší a jsem rádi, že se u nás dětem líbí.

Rádi byste se na vlastní oči přesvědčili, tedy 
spatřili, jakými změnami budova mateřské školy 
prošla a jak vypadá nyní? Chtěli jsme vás pozvat 
již v minulém školním roce, avšak nenadálé ne-
příjemné okolnosti spojené s pandemií nám náš 
plán překazily. Až nám to situace dovolí, velice 
rádi oslavíme 70. výročí naší mateřinky společně 
s vámi.  Pavla Ivánková a Lukáš Pitřík

Barevný podzim 
je v plném proudu 
a krom kaštánků, 
spadaného listí, 
chlupatých pono-
žek a teplého čaje, 
k němu neodmysli-
telně patří i DÝNĚ.

Proto jsme si i le-
tos v naší janovické 
školce uspořádali 
den věnovaný dý-
ním – DÝŇOHRÁT-
KY. Akce probíhala 
v dopoledních hodinách na zahradě naší školky 
a zúčastnily se jí všechny děti, od nejmenších 
myšiček, přes veverčí „středňáčky“, až po ty nej-
zkušenější sovičky. Celý den započal v kmeno-
vých třídách dětí, kde jsme si vysvětlili, co nás 
čeká, a taky jsme se nemohli vynadívat na mód-
ní kreace dětí. Byl totiž vyhlášen tzv. ORANŽO-
VÝ DEN a mnozí se ho zhostili se vší parádou.

Po posilnění svačinkou se vyrazilo na krásně 
vyzdobenou zahradu školky, kde si děti mohly 
prohlédnout dýně těch nejpodivnějších tvarů, 

Janovice mají svou knihu o historii

70 let mateřské školy v Janovicích

z historie

V České republice je již několik let 11. listo-
pad připomínán jako Den válečných veteránů. 
Symbolicky toto datum připadá na den, kdy 
skončila první světová válka. Konflikt svým 
rozsahem, délkou a škodami v té době neví-
daný. O osudech účastníků se dnes informace 
zjišťuji obtížně. Připomeňme si alespoň jednu 
osobu – Rudolfa Stáše.

Narodil se v roce 1893 v Bartovicích u Os-
travy. Studoval na místní obecné škole a poté 
na měšťanské škole ve Slezské Ostravě. 
Ústav učitelský absolvoval v roce 1913 s vy-
znamenáním. Jeho dobrý přítel, spolužák a ko-
lega Ludvík Černoch ho popisuje jako velmi 

pilného, snaživého a pěkného.
Ve svém prvním školním roce (13/14) vyučoval 

v Janovicích a Nové Vsi. Ve druhém (14/15) již 
jen na Bystrém. Zde ho také zastihl povolávací 
rozkaz do rakouského vojska. Válka se táhla již 
skoro rok a rakouská orlice si začala vybírat i mezi 
učiteli. Ve škole je nahradili penzionovaní kolego-
vé nebo faráři. Místo vzdělávání dětí museli nyní 
do ruky vzít zbraň. Sám učitel Stáš k tomu do tříd-
ní knihy poznamenal: „Školní rok mimořádně 16. 
6. 1915 zakončen. Příčinou byl válečný stav, který 
vyžádal si služeb učitelských ne ve škole – ale 
povětšině v poli. Větší díl učitelů byl už odveden 
k službám vojenských, menšina dosud vyučuje.“

V červnu roku 1915 byl Rudolf Stáš odveden 
k Zeměbraneckému pěšímu pluku č. 31 se síd-
lem v Těšíně. Školu pro důstojníky absolvoval 
v Opavě, kde dosáhl hodnosti kadet-aspirant. 
V listopadu úspěšně složil zkoušku způsobilosti 
a již v prosinci byl převelen k Zeměbraneckému 
pěšímu pluku č. 37. S tzv. chorvatským plukem, 
složeným převážně z vojáků chorvatské a srb-
ské národnosti, se dostal na italskou frontu, kde 
krátce po příchodu padl. Bylo mu pouhých 22 let.

Během první světové války přišlo o život mi-
nimálně 45 janovických mužů, z toho dva v le-
gionářské uniformě. Věnujme jim krátké ztišení 
a vzpomínku.  Filip Petroš

Z katedry učitelské do zákopů rakouských 

V nedožitých sto letech nás v listopadu 
opustila nejstarší občanka obce paní Marie 
Bednárková. Významné životní jubileum sto let 
by oslavila 12. prosince letošního roku. 

Paní Bednárková dlouhá léta pracovala 
na Obecním úřadě v Janovicích. Jistě ji mnoho 
z vás pamatuje jako věčně usměvavou, ochotnou 
a vstřícnou paní, rozdávající životní optimismus.

Tímto bychom chtěli uctít její památku 
a vzpomenout na ni. Obec Janovice

Vzpomínka na nejstarší občanku Janovic

Dýňohrátky patří k podzimu

barev a velikostí. Zde také bylo připraveno pět 
stanovišť se zábavnými a tematickými úkoly.

Děti se musely popasovat se slalomem a pře-
vozem dýně v zahradních kolečkách, svou přes-
nou mušku využily při hodu koulí do obrovské 
zubaté pusy vysmáté dýně, jako akrobati si při-
padaly při přenosu dýňových semínek po úzké 
lavičce, výtvarně se vyřádily při výrobě dýňové 
mozaiky a své prstíky a hmat potrápily při lovení 
mini dýní z obrovské krabice plné listí.

Po úspěšném dokončení všech úkolů a vy-
plnění kartičky barevnými razítky si děti mohly 
vyrazit pro sladkou odměnu v podobě „stra-
šidélkového“ lízátka. To ovšem nebyla jediná 
odměna! Každou třídu čekalo ještě velké pátrání 
po ztracené dýni. Naše děti se nevzdávají, a tak 
se jim podařilo najít všechny tři zatoulané dýně, 
i ty „zákeřně“ ukryté v koruně stromu.

Poté už jen slavnostní pokřik, třikrát silné 
HURÁÁÁ, sladká buchta do bříška a těšení se 
na příští ročník veselých DÝŇOHRÁTEK!

  Kolektiv MŠ
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slovo starosty

Vánoční přání
Vážení a milí spoluobčané,
ani jsme se nenadáli a opět se v centru obce rozsvítil náš vánoční strom, zpovzdálí doprová-

zený zvukem sněžných děl, což nepochybně věští přicházející advent a nezadržitelně se blížící 
Vánoce, svátky pohody, klidu a míru. 

Začátek adventu mám osobně spojený s tradičním rozsvěcováním vánočního stromu, dopro-
vázený vánočními koledami, vůní domácích koláčů a horkého svařáku. Vlivem přísných opatření 
nutných k zabránění šíření pandemie koronaviru jsme se museli obejít bez většiny kulturních 
a společenských akcí, o čemž jsme se už přesvědčili letos na jaře. O to více by letošní vánoční 
svátky měly vybízet k pokoře, vzájemnému porozumění a otevření našich srdcí pro ty, kteří to 
skutečně potřebují. Věřme, že tato doba plná restrikcí a omezení je pro nás všechny velkou 
zkušeností a semkne nás dohromady. Buďme k sobě ohleduplní a vstřícní a doufejme, že rok 
2021 bude zase tím rokem, kdy se vše opět vrátí k normálu. 

Za celý obecní úřad vám všem přeji hodně zdraví a úspěšný rok 2021. 
 Tomáš Kubačák, starosta

V eselé Vánoce, hodně štěstí, zdraví,
spokojenosti a mnoho pracovních i osobních
        úspěchů v novém roce

                                            Vám přeje

©
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2021
Pour Féliciter

Obec Bílá

Už se těšíte na lyžování? Teď se můžete za-
čít těšit ještě víc ☺. Sněžná děla v našem Ski 
areálu už jedou naplno, chystáme sjezdovky, 
rozšiřujeme tým naší lyžařské školy (stále uví-
táme další zájemce) a vše je v plném proudu.

Pro tuto zimu jsme v připravili v Lyžařské 
a snowboardové škole spoustu novinek. Jed-
nou z těch zásadních je spuštění nového e-
-shopu, kde si budete moci zarezervovat výuku 
i vybavení a také online zaplatit. Vše tak po-
řídíte bezkontaktně a bezpečně z pohodlí do-
mova. Svůj nákup si pak jednoduše na místě 
odbavíte v samoobslužném kiosku, případně 
vám pomůže obsluha, která bude k dispozici. 
Vyzvednete si vybavení a s instruktorem se po-
tkáte rovnou před svou výukovou hodinou před 
naší kanceláří.

Protože je příprava Lyžařské a snowboardo-

vé školy v plném proudu, stále hledáme posily 
do našeho skvělého týmu Instruktorů lyžování 
a snowboardingu. Pořádáme instruktorské 
kurzy, na které se můžete přihlásit a po jejich 
absolvování u nás strávit úžasnou zimu. Pro 
všechny naše instruktory máme k dispozici 
spoustu výhod. V případě zájmu o práci se 
podívejte na www.pracenabile.cz nebo pište 
na email prace@nabile.cz.

Abyste se cítili v našem areálu po celou zim-
ní sezonu bezpečně, připravili jsme množství 
opatření, která přispějí vašemu komfortu a bez-
pečí. Všichni naši instruktoři i zaměstnanci při-
stupují k situaci velmi zodpovědně a dodržují 
všechna opatření proti šíření viru Covid-19.

Věříme, že i přes nařízená omezení bude 
zimní sezona úspěšná a velmi se těšíme 
na vaši návštěvu.

Přehled bohoslužeb 
v prosinci 2020

6. 12. 2020 
2. neděle adventní, sv. Mikuláš: 

Ostravice 8.00, Bílá 10.30
8. 12. 2020

Slavnost Panny Marie počaté 
bez poskvrny prvotního hříchu: 

Ostravice 16.00, doporučený svátek
13. 12. 2020 

3. neděle adventní: 
Ostravice 8.00, Bílá 10.30 

20. 12. 2020
4. neděle adventní:

Ostravice 8.00, Bílá 10.30 
24. 12. 2020 
Štědrý den: 

Bílá 16.30, Ostravice 21.00 
25. 12. 2020 

Slavnost Narození Páně: 
Ostravice 8.00, Bílá 10.30, zasvěcený svátek 

26. 12. 2020 
Svátek sv. Štěpána, prvomučedníka: 

Ostravice 8.00 
27. 12. 2020 

Svátek sv. Rodiny, sv. Jan, 
apoštola evangelista: 

Ostravice 8.00, Bílá 10.30 
31. 12. 2020 
Sv. Silvester: 

Ostravice 16.00, Poděkování 
a prosba o Boží pomoc do nového roku

1. 1. 2021 
Slavnost Matky Boží, Panny Marie-Nový rok: 
Ostravice 8.00, Bílá 10.30, zasvěcený svátek

Provoz obecního úřadu 
v závěru roku

21. 12. 2020  8.00 – 13.00
22. 12. 2020  8.00 – 13.00
23. 12. 2020  8.00 – 12.00

24. 12. 2020 – 3.1.2021 zavřeno
V případě naléhavé potřeby můžete 

volat 724 179 143, 605 954 673.

krátce z obce

Provoz sběrného místa 
v závěru letošního roku

23. 12. 2020: 15.00 – 17.00
26. 12. 2020: zavřeno

30. 12. 2020: 15.00 – 17.00
 2. 1. 2021: 10.00 – 12.00

Dle vypsaného výběrového řízení rozhodlo 
dne 26. 11. 2020 zastupitelstvo obce o doda-
vatelích zimní údržby pro zimní sezóny 2020 
až 2022. Zimní údržba se řídí schváleným 
plánem zimní údržby, který je zveřejněný 
na stránkách obce Bílá. K žádné dramatické 
změně v dodavatelích zimní údržby však ne-
došlo. Obec jsme dle jejího členění rozdělili 
do následujících lokalit. 

Lokalita střed obce: Zámeček, točna 
autobusů, Bílá střed, Bílá autobusové st., by-
tovky, centrum, obchod Bistro, Gašky, Kaval-
čanky, Salajka Vidlová pod Kamenovskou, 

Bobek sedlo a Baruška 1x týdně. Zimní údrž-
bu provádí společnost Lesteka Beskydy s.r.o.

Lokalita Mezivodí: Mičulky, Pavlanka, 
Kožušanka, Kyčera 1x týdně. Zimní údržbu 
provádí společnost Lesteka Beskydy s.r.o.

Lokalita Bumbálka, Hlavatá, Třeštík: 
Hlavatá, zadní Hlavatá, Třeštík, Bumbálka 
točna autobusů. Zimní údržbu provádí p. Petr 
Bělunek.

Lokalita Konečná, Borusučí, Gigula, 
Doroťanka: Konečná – točna autobusů, 
Gigula, Tomkovi, Borsučí, Doroťanka. Zimní 
údržbu provádí společnost JZD Staré Hamry.

Zimní údržba pro letošní zimu

Resort Bílá | Beskydy: Už se těšíte na lyžování?

Jako každoročně jsme chtěli slavnostně roz-
svítit vánoční strom v naší obci v první adventní 
neděli. Vzhledem k opatřením k zabránění šíře-
ní covidu 19 se v letošním roce uskutečnilo roz-
svícení vánočního stromu bez účasti veřejnosti. 

Přesto děkujeme Skupině ČEZ za pod-
poru při rozsvícení našeho krásného vá-
nočního stromečku a věříme, že v příštím 
roce se u něj opět sejdeme. 

 Tomáš Kubačák, starosta

Rozsvícení vánočního stromu 
za podpory Skupiny ČEZ

My tři králové jdeme k vám, štěstí, zdraví 
vinšujem vám… Tato známá melodie rozezní-
vá na začátku ledna domácnosti mnoha z nás. 
A to díky Tříkrálové sbírce, největší sbírkové 
akci v České republice. A co je vlastně její pod-
statou? Na to odpověděl ředitel Charity Frý-
dek-Místek Martin Hořínek: „Tříkrálová sbírka 
je vyjádřením lidské vzájemnosti a pospolitosti, 
kterou jsme schopni jako lidé vytvářet. Sbírka 
je synonymem pomoci potřebným a vzájemné 
solidarity jak v časech dobrých, tak i v těch ne 
úplně veselých. Všechny tyto dobré vlastnosti 
máme podle mého názoru v sobě, což se uka-
zuje nejen na této sbírce, ale i nyní v ‚časech 
koronavirových‘. Stejně tak symbolizuje Tříkrá-
lová sbírka vytváření společenství, potkávání 
se. I když setkávání bude v příštím roce asi 
trochu jiné než doposud.“

Tříkrálovou sbírku na Frýdecko-Místecku or-
ganizuje Charita Frýdek-Místek ve spolupráci 
s obcemi, farnostmi a různými mládežnickými 
organizacemi. Díky vaší štědrosti a obětavé 
práci koledníků se nám v předešlém ročníku 
podařilo celkem vybrat 2 374 608 Kč, z toho 
13 294 korun ve vaší obci. 

Sbírka na začátku roku 2021 bude kvůli 
současné situaci spojené s šířením koronaviru 
a vládními omezeními jiná. Odlišnosti přiblížil 
ředitel Charity Frýdek-Místek: „Kvůli koronavi-
rovým opatřením bude sbírka v mnohém od-
lišná. I když pracujeme s různými variantami 
a scénáři, nikdo nemůže přesně říci, zda bude 
možné a jak bude vypadat koledování Tříkrálo-
vé sbírky v roce 2021. Koledování, roznášení 
Tříkrálového požehnání dům od domu spojené 
s vybíráním příspěvků na podporu charitního 

díla a pomoc potřebným – to je základ Tříkrá-
lové sbírky. I v roce 2021 tato největší sbírková 
akce v republice proběhne, dozná však změn. 
Koledování v příštím roce bude probíhat až 
do 24. ledna, tedy o dva týdny déle. Máme při-
praveny alternativní možnosti pro koledování, 
Tříkrálové požehnání, možnosti přispět, pokud 
nebudou moci koledníci vyjít v rozsahu, na jaký 
jsme zvyklí. Ač jsme to nepředpokládali, vel-
ká část sbírky se díky restriktivním opatřením 
přesune do on-line prostoru. Budoucnost je 
zatím tak trochu zahalena mlhou, proto dopo-
ručujeme sledovat naše webové stránky nebo 
sociální sítě, kde budou zveřejňovány aktuální 
informace.“

Při využívání výtěžku sbírky se řídíme pře-
dem danými pravidly tak, aby byla maxima-
lizována její transparentnost. Každá Charita 
například sepisuje tzv. záměry, tedy doku-
menty, ve kterých vysvětluje, jak chce získa-
né peníze použít. „Využití plánujeme obdobné 
jako v loňských letech. Mimo opravy a rekon-
strukce v pobytových zařízeních vedoucích 

ke zvýšení kvality života klientů a podpory 
volnočasových a vzdělávacích aktivit pro děti 
a mládež, chceme koupit potřebný vůz pro 
Salvii – domácí zdravotní péči, která zajišťu-
je i mobilní hospicovou péči, a zajistit nové 
zoo-terapeutické aktivity pro klienty. Stejně 
tak vnímáme aktuální situaci a jeden z na-
šich záměrů pamatuje na možnou realizaci 
protikovidových opatření v příštím roce, pro-
tože bezpečí našich klientů a pracovníků je 
pro nás velmi důležité téma. Veškeré záměry 
naleznete na našich webových stránkách,“ 
doplnil Martin Hořínek.

Tříkrálová sbírka 2021 bude probíhat od 1. 
do 24. ledna. Přispívat můžete do tříkrálových 
pokladniček, pomocí QR kódu ve vaší bankovní 
aplikaci, příspěvkem na účet nebo pomocí dár-
covské DMS.

Více informací o sbírce najdete na webo-
vých stránkách Charity Frýdek-Místek nebo 
www.trikralovasbirka.cz.

 Jana Opluštilová, koordinátor 
 Tříkrálové sbírky Charity Frýdek-Místek

Tříkrálová koleda bude! Tentokrát jinak...

Svoz komunálního odpadu
Svoz komunálního odpadu proběhne v 52. 

týdnu podle obvyklého harmonogramu, tedy 
v pátek 25. 12. 2020. V prvním týdnu příští-
ho roku proběhne svoz komunálního odpadu 
v mimořádném termínu – v sobotu 9. 1. 2021. 
V dalších týdnech budou probíhat svozy vždy 
každý pátek v sudých týdnech.
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Obec Kunčice pod Ondřejníkem i v letoš-
ním roce vydala krásný stolní kalendář, který 
jako každý rok bude rozdávat do každé do-
mácnosti zdarma. Kalendář je také k zakou-
pení.

Původně jsme plánovali, že tématem ka-
lendáře pro rok 2021 bude „Spolkový život 
v Kunčicích pod Ondřejníkem“. A vyzývali 
jsme občany, aby tento spolkový život sami 
zaznamenávali a fotografie do kalendáře 
na obec posílali. Žádali jsme vás o fotogra-
fie z kulturní, společenské, spolkové, obec-
ní nebo jakékoliv jiné akce, která proběhla 
v naší obci. Jenže všechno bylo jinak a bo-
hužel jsme byli v roce 2020 nuceni omezit 
sociální kontakty a do archivu pro fotky jsme 
jít nechtěli.

Nakonec máme tedy dvoutýdenní kalen-
dář, celý malovaný. Autorem krásných obráz-
ků je pan Lukáš Martinka (www.kresbypama-
tek.cz). Naše obec je malebná, opravdu jako 
malovaná. Jejím bohatstvím a lákadlem jsou 

Mnozí z nás už nedočkavě vyhlížejí první 
sněhové vločky, které pokryjí naši obec sně-
hovou peřinou a v Ondřejníku se objeví první 
běžecká stopa. Masiv Ondřejníku je nadšeným 
běžkařům velmi znám. I když z důvodu těžby 
v současnosti nejsou běžecké trasy udržovány 
rolbou, stopa bývá prošlápnutá prakticky celou 
sezónu díky místním i přespolním nadšencům. 

Běžkování je velmi komplexní pohybová 
aktivita, doporučená lékaři. Na běžky můžete 
vyrazit v jakékoli fyzické kondici a věku, svěd-
čí tělu a hlavně duši. Průjezd zasněženou 
krajinou je balzám, který nás zahřeje u srdce 
a vůně teplého čaje z termosky (s rumem nebo 
bez ☺) rozehřeje celé naše tělo.

V Ondřejníku se nachází hned čtyři bě-
žecké trasy a na své si tady přijdou jak 
zdatní běžci, tak začátečníci.

• Trasa: Chata Ondřejník – chata Šmiřanka 
a zpět – 2 km.

• Trasa: Chata Ondřejník – sedlo – Skalka 
a zpět – 10 km.

• Trasa: Chata Ondřejník – sedlo 1 km, pak 
nástup na Malý nebo Velký okruh 5 nebo 10 km

• Trasa: Hřebenovka: Chata Ondřejník – 
Šmiřanka – (po vrstevnici vlevo do sedla) – 
sedlo – a zpět – 9,5 km

Nástupní body tras:
• modrá turistická značka, Kunčice pod 

Ondřejníkem, směr Skalka vrchol – GPS 
49.5495039N, 18.2992742E

• žlutá turistická značka, Nad starou salaší, 
Čeladná, GPS 49.5548328N, 18.3074450E

• modrá a žlutá turistická značka, Ond-
řejník sedlo, Frýdlant nad Ostravicí – GPS 
49.5749569N, 18.3104964E

Dalších 74 km běžeckých tras se nachází 
např. na nedalekých Pustevnách.

Aktuální stav mnoha běžeckých stop napříč 
republikou je k dispozici na webových strán-
kách https://www.bilestopy.cz/. K dispozici je 
také mobilní aplikace „Bílé stopy“.

5 důvodů, proč začít běžkovat: 
1. Běžkování má pozitivní vliv na celý srdeč-

ně-cévní systém a pohybový aparát. Specifický 
pohyb při běžkování prospívá páteři.

2. Ideální pohyb „za humny“ na protažení 
celého těla.

3. Přirozený pohyb na čerstvém vzduchu.
4. Začít se dá v každém věku a fyzické kon-

dici.
5. Zvyšuje fyzickou kondici, přispívá ke sní-

žení nadváhy, a šetří přitom kloubní aparát.
 Připravila Kristýna Majerková

I letos, kdy nás od začátku školního roku 
provázejí různá epidemiologická omezení, 
probíhalo, dokud to bylo možné, v naší družině 
mnoho kroužků. Jedním z nich je velice oblí-
bený DIGI Robotík, v němž jsou děti rozděleny 
do dvou skupin – prvňáčci a „ostřílení“ druháci. 

Hlavním úkolem u prvňáčků bylo seznáme-
ní s náplní kroužku a s pomůckami, se který-
mi budou celý rok pracovat. Robotické včelky 
a berušky byly plně nabité, a tak stačilo dětem 
jen vysvětlit, jak s nimi mají pracovat. V této 
době plné techniky to nebylo vůbec těžké. 
Děti velice rychle pochopily princip programo-
vání a učení vystřídala zábava. Vyzkoušely 
si naprogramovat berušky a včelky tak, aby 
projely spletitými uličkami města, vyluštily pís-
menkové rébusy a zdolaly překážky z dřevě-
ných stavebnic.

I když se někdy stalo, že berušky i včelky 
cestu a překážky úplně nezvládly, děti to neod-
radilo a s chutí se pustily se do nového progra-
mování.  Kateřina Gajdzioková

mimo jiné krásné výhledy, možnosti prochá-
zek a velká nabídka nejrůznějších hospůdek 
a jiných restauračních zařízení. Jen si vybrat!

Tak vám přejeme krásné toulky, ať již 
o samotě nebo s rodinou či přáteli. A spous-
tu milých setkání, třeba v jedné z hospůdek, 
kaváren či restaurací. Máme u nás opravdu 

na výběr. A kdo u nás nebydlíte, přijeďte 
na návštěvu. Rádi vás u nás uvítáme.

Ať se nám všem u nás v Kunčicích pod On-
dřejníkem stále dobře žije. To vám za obec 
Kunčice pod Ondřejníkem přejí Michaela 
Šebelová, starostka obce, a David Fojtík, 
místostarosta obce

Kunčice mají letos kalendář jako malovaný

V zimě pojďme na běžky, tras je dostatek

Možná běžně neladíte Český rozhlas, 
stanici Vltava, a tak jste možná minuli Víken-
dovou přílohu, kulturně-publicistický týde-
ník, vysílaný v sobotu 21. listopadu, v čase 
od 10.30.

Víkendová příloha je ale pořad dostupný 
na webu, v archivu celodenních záznamů.

https://program.rozhlas.cz/zaznamy#/vlta-
va/2020-11-21

Doporučujeme tedy najít sekvenci dne 21. 
11. 2020 od 10.30, pořad s názvem – Je mo-
derní umění obludou?

Tématem pořadu je reportážní návštěva 
nových prostor unikátní galerie se stálou ex-
pozicí grafik, soch, obrazů a fotografií v Kun-
čicích pod Ondřejníkem, kterou v budově zá-
kladní školy založil učitel a fotograf Zdeněk 
Šrubař. Připravil a uvádí Jiří Kamen.

Pořad o Galerii Karla Svolinského v rádiu

Kroužek DIGI Robotík

Jak správně třídit odpad
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Ve Frýdlantě se hledají většinou pejskové, 
takže v době corony může být hledání autora 
zapomenuté sochy docela vzrušující. Zvláště, 
když jich ve městě nemáme právě nadbytek, 
třeba ve srovnání s Frýdkem-Místkem, který 
má svém webu velice zajímavý přehled o desít-
kách soch a objektů po celém městě. 

Ve Frýdlantě je pár zmapovaných památ-
kových objektů barokních, kříže umělecké 
litiny, zajímavá sochařská díla najdeme také 
na hřbitově. Po vrácení moderních soch 
z ostravského sympozia je to z moderních 
objektů jen Květ Magdy Jetelové a světelné 
smaltované sloupy před městským úřadem. 
Zcela zapomenutý je objekt nazvaný „Kladi-
vo“, úspěšně chráněný přes léto v roští ved-
le cyklostezky naproti tenisové hale. Pátrání 
po jeho autorovi je velice zajímavé a první 
zprávy, bohužel jen „ z druhé ruky“, by bylo 
potřeba ještě ověřit. Vznikl snad někdy na za-
čátku sedmdesátých let minulého století 
ve slévárně v Beskydu, které tehdy šéfoval 
mistr smaltérny pan Pavelec, jak si vzpomíná 
současný ředitel pan Rojíček. Známý smaltér 
Petr Bednář vzpomíná, že snad se autorsky 
jednalo o sochaře Miroslava Rybičku z Ostra-
vy. Jeho dílo je v regionu velmi známé a je 
převážně věnováno klasické figurální tvorbě. 
Na druhé straně se zde nabízí spojitost s jeho 

přítelem malířem Jaromírem Fajkusem, který 
měl jako pstružný rodák k městu blízko, navíc 
se podílel s Rybičkou na realizaci moderních 
objektů, například na nádraží v Čadci, kde se 
zdařile pokusili uplatnit moderní výrazové prv-
ky, které se po uvolnění v šedesátých letech 
v tvorbě řady konzervativních autorů objevily. 
Zakázka zřejmě vznikla při realizaci hotelové-
ho komplexu Panorama… V každém případě 

se jedná o sochařsky velice zajímavý objekt 
s bohatou strukturou, která možná skrývá pod 
nánosem rzi i prvky smaltování. V každém 
případě s novou výstavbou kolem i blízkosti 
stezky by si objekt zasloužil větší péči a zvi-
ditelnění. Na pamětníky se proto obracíme 
s prosbou, zda by o autorovi a době vzniku 
nepodali další zprávy. Čekáme je na telefonu 
732 733 653.  Karel Bogar 

 

 

PF 2021 Příjemné prožití vánočních svátků, 
v novém roce hodně dobrých myšlenek 
a pevné zdraví 

přejí členové Literárního klubu P. Bezruče 

 

Foto: Vl. Kaňok 

Advent ve Frýdlantě nad Ostravicí byl více 
než třicet let spojen s tradičními vánočními kon-
certy, které každoročně pořádá frýdlantský hu-
dební spolek. Z koncertů se postupně stala vý-
znamná regionální hudební událost. Letos 12. 
prosince chtěli členové dechového orchestru 
přivítat na pódiu vynikajícího českého houslistu 
se světovým renomé – Jaroslava Svěceného. 
Nicméně doba koronavirová tvrdě zasáhla 
především oblast kultury a koncerty i divadelní 
představení byly zrušeny. 

Jak situaci vidí host koncertu Jaroslav 
Svěcený?

„Do Frýdlantu nad Ostravicí jsem se oprav-
du těšil. V okolí jsem už dlouho nekoncertoval 
a k vám do Beskyd jezdím nesmírně rád. Navíc 
připravované skladby, jednak sólové za klavírní 
spolupráce skvělé klavíristky Lucie Kláry Tóth, ale 
i ty s doprovodem orchestru, byly pečlivě vybírá-
ny, aby byly muzikantsky i poslechově zajímavé.“

Čemu se věnujete nyní, v době, kdy kul-
tura téměř zachází na úbytě?

„Na podzim i zimu jsem měl připraven bohatý 
pracovní program. Koncertní turné v USA, Jižní 
Americe a v Německu, u nás především gratu-
lační koncert k mému životnímu jubileu, který se 
měl konat 14. listopadu v Praze ve Smetanově 
síni Obecního domu. Vzhledem k situaci jsem ho 
musel přesunout na příští rok na 11. června. To 
platí i o ostatních koncertech, které na něj byly 
navázány. I přes omezení kultury mám nabitý 
diář – natáčím pořad s Českou televizí, hodně 
cvičím na housle, věnuji se přípravě letních hudeb-
ních festivalů, které spolupořádám již mnoho let. 
Na tom kláštereckém (Klášterec nad Ohří) napří-
klad už 17 let úspěšně funguje i naše letní houslo-
vá škola pro mladé talentované houslisty. Kromě 
toho jsem soudním znalcem v oboru smyčcových 
nástrojů a také připravuji další publikaci o historic-
kých houslích, která by měla vyjít příští rok.“

Letos v listopadu vyšlo vaše dvojalbum 
u Bon Art Music, SE nazvané WAY OF LIFE. 
Posluchačům nabízíte netradiční výběr dva-
ceti skladeb od filmové a populární hudby 
přes klasiku a zabrousíte i k jazzu a swingu. 

„Natočit hudbu různých žánrů, které v průběhu 
let navštívily moji duši, mysl a samozřejmě srdce, 

Hledá se autor…

Festival Den poezie – co to vlastně je? 
Od roku 1999 je to každoroční oslava básní, 
básnířek a básníků. Dva týdny plné kultury se 
odehrávají pravidelně kolem narozenin velké-
ho romantického básníka K. H. Máchy (16. 11.) 
ve více než padesáti městech celé České re-
publiky. Součástí programu jsou autorská čte-
ní, divadelní představení, happeningy, výstavy, 
pořady pro děti a rodiče a mnoho dalšího. 
Knihovny, literární skupiny, školy, jednotlivci, 
zahraniční kulturní instituce – všichni se schá-
zejí, aby četli, psali a užívali si poezii. Tématem 
letošního ročníku je „Konec a počátek“, které 
pochází z básně významné básnířky – Nositel-
ky Nobelovy ceny Wislawy Szymborské. 

Téma samotné může být interpretováno 
a zpracováno v mnoha kreativních směrech 
a třeba jste zvědaví, jak se chtějí prezentovat 
členové Literárního klubu Petra Bezruče Frý-
dek-Místek. Ti své myšlenky představí ve svých 
básních. „Konec a počátek“ můžeme nacházet 
prostřednictvím poezie třeba v přírodě, v řeše-
ní současných problémů, inspiraci hledejme 
například v každodenním životě – fantazii se 

meze nekladou.
Členové LKPB plánovali v době konání fes-

tivalu připravit své pásmo veřejnosti na literár-
ním podvečeru v Lázních Klimkovice. Jenže 
vládní opatření z důvodu zamezit šíření korona-
viru téměř všechny akce zrušila.

Přesto to literáti nevzdali a rozhodli se svou 
tvorbu přihlásit do festivalu na svém autorském 
webu https://literatinawebu.webnode.cz/, kte-
rý je jejich nedílnou součástí. Web na svých 
stránkách publikuje tvorbu nejen svých členů, 
ale i jiných autorů, kteří se rozhodli takto spolu-
pracovat s námi. 

V dnešní době web sdružuje zhruba padesát 
autorů od Šumavy až po Tatry.

Dovolujeme si proto všechny milovníky poe-
zie pozvat k návštěvě webových stránek a užít 
si tak krásné poetické chvilky s našimi básníky. 
Po dobu konání festivalu zde byly publikovány 
nejrůznější podoby básní s letošní tematikou. 
A protože náš web je otevřen všem, kdo stej-
ně jako my propadli kouzlu psaného slova, rádi 
jsme na webu uvítali nové autory. Podpořili jsme 
tak společně poezii, podpořili festival a autory, 

Festival Den Poezie v Pobeskydí

potěšili své čtenáře, protože poezie má sílu hla-
dit na duši a rozdávat lidem pohodu a krásu.

Díky sponzorům se nám podařilo vydat i al-
manach Den poezie v Pobeskydí 2019, 2020 
který jistě ocení všichni milovníci básní a vzlet-
ných myšlenek.  Pavlína Kollárová

WAY OF LIFE: Nové multižánrové dvojalbum Jaroslava Svěceného na sveceny@sveceny.cz. 
Dvacítka instrumentálních skladeb filmové hudby, klasiky, jazzu a swingu zaujme všechny poslu-
chače.

Jaroslav Svěcený se v době adventu nepředstaví

bylo vždycky mým snem. Můj dědeček byl kapel-
ník a houslista, takže mám multižánrovost v krvi. 
Skladby jsem vybíral spolu s producentem a ka-
marádem Richardem Liegertem. Na albu najdete 
díla hvězdných autorů: Paula McCartneyho, Joh-
na Barryho, Ennia Morriconeho, Christiny Perri, 
Ástora Piazzolly, Eltona Johna, Stinga, Sergeje 
Rachmaninova a mnoha dalších. Pracoval jsem 
i s novými aranžmá, zkoušeli jsme různé dopro-
vodné nástroje. A tak například skladbu Ástora 
Piazzolly Oblivion uslyšíte hned třikrát – za do-
provodu violoncella, trubky a saxofonu. Na jiném 
mém albu tento typ dramaturgie nenajdete.“

Samotné dvojalbum zaujalo už na jaře 
v reklamní kampani zajímavým přebalem 
– chybí housle a výrazně jste změnil styl 
oblékání, jste tam tak trochu za rebela. 

„Ano, je to jediná deska, na které jsem bez 
houslí. Marie Stará Ossendorfová také zvolila 
netradiční styling. Ale myslím si, že je to k dobru 
věci. Celé dvojalbum je opravdu srdeční zále-
žitost, pracoval jsem na něm i s přípravou dva 
roky. Zazní na něm ryze instrumentální hudba 
a díky svému tematickému záběru je určeno ši-
roké posluchačské veřejnosti. Zájemci si je mo-
hou zakoupit v síti e-shopů Bontonlandu, Supra-
phonline či přímo u mne s případným podpisem 
a věnováním na sveceny@sveceny.cz.“

Na svých koncertech hrajete na historické 
housle, pořádáte komentované výstavy hous-

lí. Které z nich patří k vašim nejoblíbenějším?
„Dlouhodobě mám zapůjčeny z Anglie ze 

soukromých sbírek housle Guarneri, na novém 
dvojalbu uslyšíte i další nástroje vyrobené v Itálii 
v 18. století – Roggeri, Ballestrieri či housle z dílny 
houslaře Guiseppe Roccy. Svým posluchačům 
představuji i nádherné housle Antonia Stradivari-
ho. Letos jsem jako součást hudebních festivalů 
pořádal i dvě velké výstavy historických houslí – 
v jihočeských Nových Hradech a v Litoměřicích. “ 

Jaké máte plány na rok 2021?
„Kromě toho, že asi velkou část roku budu 

slavit v rámci gratulačních koncertů své kulatiny, 
které mám letos 8. prosince, připravuji projekt 
nazvaný Svěcení jara, s nímž bych moc rád zaví-
tal i na sever Moravy. Samozřejmě již teď chys-
tám každoroční hudební festivaly v Klášterci nad 
Ohří, v Nových Hradech, v pražské Chodovské 
tvrzi a v Litoměřicích. A v zimě mne čekají série 
vánočních koncertů, které mám moc rád. Těším 
se, že se s frýdlantským publikem i s celým de-
chovým orchestrem setkám na jejich vánočním 
koncertě 11. prosince právě v příštím roce. Pev-
ně věřím, že tento mrtvolný stav kultury bude po-
kropen živou vodou, protože vracet se k formě 
života kulturních neandrtálců by bylo pro celou 
společnost zničující. Všem, co dočetli až sem, 
přeji hodně zdraví, štěstí a dobře vyladěnou har-
monii.“ Jaroslava Svěceného se ptala 

 Renata Spustová

Zavedli jsme novou službu pro širokou veřej-
nost „Kniha z knihovny“. Vzhledem k tomu, že 
v našem městě není knihkupectví, lze si přes e-
-shop https://www.knihazknihovny.cz/ zakoupit 
libovolnou knihu, která přijde na adresu knihov-
ny spolu s objednávkou knih do knihovny. 

Podstatnou výhodou pro uživatele je nákup 
knih za velkoobchodní ceny a vždy s dopravou 
zdarma. Doba dodání knihy je sice delší (může 
být i 14 dní), a to proto, že kniha přijde zároveň 
s objednávkou z knihovny. Knihu si pak lze vy-
zvednout přímo v knihovně.

Nová služba Kniha z knihovny

Knihovnu sice máme pořád zavřenou, to ale 
neznamená, že zahálíme. Stále pro vás nakupu-
jeme nové knihy a časopisy, ale také CD s au-
dioknihami. Mezi audioknihami najdeme i po-
hádky, které jistě ocení zaměstnaní rodiče, nebo 
detektivky na cestu v autě. Nově si budou moci 
zapůjčit tablety všichni, kteří raději dávají před-
nost elektronickým knihám před těmi papírovými. 

V knihovně disponujeme také více než čty-
řicítkou deskových her, které od letošního roku 
také půjčujeme domů. Podmínky pro půjčová-
ní lze nalézt na webu knihovny https://www.
knihovnafrydlant.cz/deskove-hry/. 

Všechno, co máme v naší knihovně, lze 
vyhledat přes online katalog knihovny, kde se 
dá zjistit dostupnost jednotlivých titulů – htt-
ps://www.knihovnafrydlant.cz/online-katalog/, 
rezervovat knihy, či prodlužovat. Zjistíte tak, 
jestli se do knihovny vydat nebo je žádaný titul 

právě vypůjčený a návštěvu odložíte, až bude 
dokument k dispozici. Pokud nějakou knihu 
v našem fondu nemáme, lze využít takzvanou 
meziknihovní výpůjční službu (MVS) a žáda-
nou knihu vyptáme v knihovně, ve které ji mají. 
Tato služba je zpoplatněna, protože se doku-
menty zasílají prostřednictvím pošty.

Aktuálně půjčujeme přes výdejní okénko. 
Knihy zatím vracet nemusíte, budou vám au-
tomaticky prodlouženy do doby, než zcela ote-
vřeme. Půjčit si knihy však můžete po předcho-
zí domluvě – knihy lze zamluvit přes náš online 
katalog www.knihovnafrydlant.cz, přes kni-
hovní facebook, mail nebo telefonicky na čísle 
558 606 301. Knihy vám nachystáme a vy si 
je následně vyzvednete přes okénko (hlavní 
vstup do knihovny) po předložení vašeho čte-
nářského průkazu. Půjčit si lze v pracovní dny 
od 7.00 do 15.00 hodin.

Knihovna zavřená, ale nezahálí
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Pro inzerci volejte 
603 249 743

Lumír Matula,
oprava elektroniky

Televizory plazmové, LCD, videa, 
DVD, CD, videokamery, satelitní 
přijímače, set-top-boxy, mikrovln-

né trouby. Přijedu k Vám
732 16 46 36, 558 622 296
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Čištění střech

Provádíme důkladné čištění betonových
a pálených taškových krytin.

Používáme patentovanou českou technologii
s dlouhodobým účinkem minimálně 5 let. 

Likvidace řas mechů a plísní

Tel: 730 508 310 
www.barvadomova.cz

NÁTĚRY STŘECH
       A FASÁD
     natírame střechy a fasády
moderní vysokotlakou technologií

Střechu, nebo fasádu vždy důkladněo čistíme, 
odmastíme, napenetrujeme a provedeme
kvalitní nátěr. 

Tel: 730 508 310 
www.barvadomova.cz

KoUpÍme vÁŠ
DŮM, BYT, CHATU
Nejvyšší nabídka, stav nerozhoduje.

Rychlé jednání, rychlá platba.

teL. 606 032 038

Aplikace eRouška vás anonymně upozorní na rizikové 
setkání s jiným uživatelem eRoušky, který byl pozitivně 
testován. Vy tak můžete ochránit sebe i své blízké před 
nepříjemnými dopady COVID-19.

STÁHNĚTE SI ZDARMA APLIKACI a zapojte 
se do boje proti epidemii COVID-19.

Chraňte sebe i své 
blízké s aplikací
eRouška

www.eRouska.cz

Hledáme pro naše klienty pozemky v této
lokalitě pro stavbu i komerční účely.

+420 776 096 091 www.realitnikral.cz

PRODEJ A PRONÁJEM BYTŮ, DOMŮ A POZEMKŮ

Hledáme 
Sanitářku 
do Pilulka lékárny 

Frýdlant nad Ostravicí

Čeká Vás:
• Úklid lékárny

• Výpomoc při příjmu zboží
• Administrativní práce

• Práce na PC
• Každý den na cca 6 hodin

• Nástup dle dohody
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